
NYÍREGYHÁZA MEGYEI JOGÚ VÁROS HETILAPJA XXXI. ÉVFOLYAM 9. SZÁM 2024. MÁRCIUS 4.

Ízutazás a hagyományok világába

Indulnak a felújítások
Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata

értesíti a lakosságot, hogy a „Belterületi utak fejleszté-
se Nyíregyházán I. ütem” címû pályázat keretében 620
millió forint, 100%-os támogatási intenzitású, vissza nem
térítendõ európai uniós támogatásból valósítja meg a
Berenát utca, a Fürdõ utca, valamint az Ószõlõ utca
padka- és útfelújítási, illetve egyéb kapcsolódó kivite-
lezési munkálatait.

Forgalomkorlátozások
az érintett útszakaszokon:

Berenát utca
A kivitelezõ tájékoztatása szerint 2024. március 4-

én (hétfõn) megkezdõdik a Berenát utca felújítása a
Kemecsei úttól összesen 590,49 méter hosszon. A jó-
váhagyott ideiglenes forgalomtechnika alapján hétfõn
kezdõdnek a táblázási munkálatok, március 5-tõl (kedd-
tõl) pedig a meglévõ szegélyek bontási munkálatai,
amely során a kapubejárók szükség szerinti visszabon-
tása is megtörténik.

Fürdõ utca
2024. március 5-én (kedden) elkezdõdik a Fürdõ ut-

cának a felújítása is a Kemecsei út és a Venyige utca
közötti szakaszon mintegy 1543,49 méter hosszon. A
munkavégzéssel érintett útszakaszon fél sávon halad-
hat majd a forgalom. 2024. március 7-tõl (csütörtöktõl)
pedig várhatóan elkezdõdnek a meglévõ szegélyek-
nek a bontási munkálatai is, amely során szintén meg-
valósul a kapubejárók szükség szerinti visszabontása.

Ószõlõ utca
2024. március 4-én (hétfõn) tervezetten megkezdõ-

dik az Ószõlõ utcának a felújítása is – a Garibaldi utca
és a Csaló köz közé esõ szakaszon mintegy 882,38 méter
hosszon. A jóváhagyott ideiglenes forgalomtechnika
alapján a táblázási munkálatok mellett egyirányúsítják
az utcát a Garibaldi utca felõl a Csaló köz irányába. Az
egyirányúsítás bevezetése az úttesten való parkolás meg-
szüntetésével jár (azokon a szakaszokon, ahol munka-
végzés zajlik majd). A kivitelezõ kéri, hogy a jelzése-
ket figyelembe véve NE parkoljanak az érintett útsza-
kaszon! 2024. március 5-tõl (keddtõl) itt is elkezdõdik a
kiemelt szegélyek bontása.

A kivitelezéseket a Colas Út Zrt. végzi, és a munká-
latok mindhárom útszakasz esetében tervezetten 2024
júniusára fejezõdnek be.

A munkavégzés során felmerülõ kellemetlensége-
kért, illetve az esetleges közlekedési nehézségekért
szíves elnézésüket kérjük.

A cél az elkövetkezendõ években továbbra is az,
hogy önkormányzati tulajdonú belterületi közutak meg-
újuljanak, s megvalósuljon a közlekedésbiztonsági célú
fejlesztésük a lakóterületekkel való kapcsolatok javí-
tásával, a meglévõ belterületi úthálózat minõségének
növelésével.

Több mint 23 ezer látogató érkezett a VI. Nyírségi Disznótoros Fesztivál és XXII. Nemzetközi Böllérversenyre a
Sóstói Múzeumfaluba február 24-én, szombaton. Az év elsõ nagyrendezvényén a fõszerepet idén is a gasztronómia
kapta, de ünnepi felvonulásból, kézmûves árusokból, vásári mulatozókból, busókból és néptáncosokból sem volt
hiány. (Az eseményrõl bõvebben a 14. oldalon olvashatnak.)

Hatékonyan mûködik a városi jelzõrendszer
A gyermekjóléti és gyermekvédelmi intézmények, va-

lamint személyek szakmai feladatairól és mûködésük fel-
tételeirõl szóló rendelet alapján jelzõrendszeri szakmai
tanácskozást tartott a Nyíregyházi Család- és Gyermekjó-
léti Központ február 28-án, a Nyíregyházi Egyetemen. A
szakemberek az elõzõ évet a jelzõrendszeri tagok vissza-
érkezett adatlapjai alapján összegezték és értékelték.

A Nyíregyházi Család- és Gyermekjóléti Központ min-
den év február végéig – részben törvényi kötelezettségé-
nek is eleget téve – jelzõrendszeri tanácskozást szervez,
amely az elõzõ év munkájának értékelésérõl szól. A jel-
zõrendszerben részt vevõ tagok egy adatlap visszaküldé-
sével jelzik javaslataikat, kéréseiket és azokat a problé-
mákat, amelyekkel hozzájuk fordultak.

Több szakemberre van szükség
A központ a visszaküldött adatlapok alapján cselek-

vési tervet dolgoz ki a késõbbi megelõzés érdekében és
levonja az elõzõ év jelzésekkel kapcsolatos konzekven-
ciáit. – Egyre több prevenciós program valósul meg az
intézményekben, amire nagy szükség és igény mutatko-
zik. Minden évben jelzik az intézmények, hogy több
szakemberre, kiemelten gyermekpszichológusra lenne
szükség, hogy minél hamarabb eljussanak azokhoz a gyer-

mekekhez, akik segítségre szorulnak. Nagy a szakem-
berhiány ezen a területen is, ezt próbáljuk megoldani azzal,
hogy a kórházba küldjük a gyerekeket, illetve együttmû-
ködünk más szakemberekkel – mondta Békésiné Koncos
Erika, a Nyíregyházi Család- és Gyermekjóléti Központ
települési jelzõrendszeri felelõse.

Az állampolgár is jelzõrendszeri tag
A települési jelzõrendszeri felelõs hozzátette, a város

területén mûködõ összes intézmény a jelzõrendszeri ta-
gok közé tartozik: a közoktatási-köznevelési intézmények,
a rendõrség, az ügyészség, a bíróság, illetve maguk a
lakosok is, akik szintén jelzéssel élhetnek a Nyíregyházi
Család- és Gyermekjóléti Központ felé, ha bármely csa-
ládtag, fõként gyermek veszélyeztetettségére utaló prob-
lémát vagy jelet tapasztalnak.

1300 jelzésbõl 929 kiskorút érintett
Lengyelné Pogácsás Mária, a központ intézményveze-

tõje elmondta, nagyon fontos a jelzõrendszeri tagok mun-
kájának összesítése, hiszen ez alapján tudják levonni az
adott év konzekvenciáit. – A beérkezett adatok alapján
elemeztük a 2023-as évet települési szinten. 1300 jelzés
érkezett az intézményünkhöz, ezek 929 esetben kiskorút
érintettek, 334 esetben pedig felnõttet – nyilatkozta

Lengyelné Pogácsás Mária, a Nyíregyházi Család- és
Gyermekjóléti Központ intézményvezetõje. A szakem-
berek elmondták, a visszajelzések alapján szomorú tény-
ként állapítható meg, hogy a fizikai elhanyagolás és a
lelki bántalmazás nagymértékben megnövekedett az el-
múlt években. Ez egyébként azt is jelzi számukra, hogy
a jelzõrendszer hatékonyan mûködik.

Az internethasználat veszélyeit is érintették
Mindig aktuális téma a bántalmazás, emellett napja-

ink egyre nagyobb problémája a közösségi média- és
internethasználat, illetve ezek veszélyei, ezért a szerve-
zõk idén az éves összefoglalón túl ebben a két témában
is hívtak elõadókat.

(Szerzõ: Boros Rita)
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Nincs mitõl tartani sem környezetvédelmi, sem fenn-
tarthatósági szempontból, az önkormányzati monitoring
rendszer pedig pluszgaranciákat jelent megnyugtatásul,
ugyanakkor óriási elõnyei vannak az elektromosautó-ipa-
ri fejlesztéseknek munkahelyteremtés, iparûzési adó,
társadalmi felelõsségvállalás szempontjából – fogalmaz-
ta meg kérdésünkre gondolatait dr. Kaderják Péter. A
szerkesztõségünknek adott exkluzív interjúban a Magyar
Akkumulátor Szövetség ügyvezetõje kifejtette, Európa
nyugati felén irigyelnek minket ennek a szektornak a
fejlesztéséért, mellyel a világ élvonalában vagyunk, rá-
adásul mindez válságálló, ami hosszú távú garanciákat
jelent, és sok szempontból elõnyös a befogadó városok-
nak úgy Németországban, mint Magyarországon. Ezzel
folytatjuk a hónapok óta tartó, objektív, szakmai szem-
pontokat figyelembe vevõ tájékoztatássorozatunkat a
gazdaságfejlesztés, iparipark-bõvítés témakörében.

Válságálló szektor és munkahelyek

– Mik az elõnyei egy elektromosautó-ipari beruházás-
nak?

– Kézzelfogható hasznokat fog hozni a városlakóknak.
A munkahelyteremtés szerepe még nem lebecsülendõ
Kelet-Magyarországon, ami egyelõre nem hasonlítható
össze e szempontból a Nyugat-Dunántúllal vagy a fõvá-
rossal. A térségben még 6 százalék fölötti a munkanélkü-
liség. S úgy tûnik, ezek válságálló munkahelyek, hiszen
az akkuipar globális értékláncába kapcsolódnak a ma-
gyar beruházások, melyek összességében a világpiacon
értékesített autókba gyártanak akkumulátorokat. Így nem
függ közvetlenül a német gazdaságtól, annak esetleges
hanyatlásától, mint például a feldolgozóipar zöme, mely
az elmúlt évben érezhetõ visszaesést szenvedett el. Az
akkumulátor alágazat eközben növekedni tudott, mivel
a világgazdaság nincs recesszióban.

– A létezõ munkaerõ-tartalék és a munkanélküliség
ellenére gyakorta elhangzó ellenérv a vendégmunkások
kérdése.

– Hogyne, és a „23 millió román is” érkezik majd,
amivel korábban riogattak? Ez a szektor sem lóg ki a sor-
ból, máshol is alkalmaznak vendégmunkásokat. Különö-
sen az építkezési fázisban és a termelés beindításakor
nagyobb az igény, késõbb ez csökken. Fontos tudni, hogy
nívós munkahelyekrõl beszélünk, a mérnökök iránt nagy
a kereslet, a cégek folyamatosan jelentkeznek be az egye-
temeknél, szakképzõ centrumokkal keresik a kapcsola-
tot. Minden szinten szükség lesz a munkaerõre, a betaní-
tott munkástól a technikusig, ez egy szerves folyamat.
Természetes, hogy az elején azok állítják be a gépeket
és indítják a termelést, akik „otthon” már ezt megcsinál-
ták, de ez fokozatosan csökken. A lényeg: lesz munka-
hely magyar emberek számára!

Régen alig várták, akik most ellenzik

– Milyen módon kapcsolódnak majd a vállalatok az
adott városhoz, ez esetben Nyíregyházához?

– A gyárak jelentõs szerepet játszanak majd a tele-
pülés életében. A napokban olvastam egy összeállítást
a helyi iparûzési adóról, látható, hogy ahol jelentõs gaz-
daságfejlesztés zajlott, ezek a cégek érezhetõen meg-
lökik az önkormányzati bevételeket. Nyíregyházán ez
most ráadásul a kormányzat kiemelkedõ, közel 200
milliárd forintos iparipark-fejlesztésre szánt támogatá-
sával párosul. A legtöbb hazai nagyvárosban még az
elmúlt év recessziója ellenére is emelkedtek a helyi
adóbevételek, köszönhetõen többek között a jármûipar-
nak és kapcsolódó iparágaknak. Ezek a nagyfoglalkoz-
tatók ugyanakkor a társadalom felé is nyitottak, és szer-
zõdéses felelõsségvállalások keretében rengeteget civil
területet szponzorálnak, így mindenki jól jár velük. S
emlékeztetésképpen, hosszú idõn keresztül fel se me-
rültek a kockázatok, s általában üdvözölte a település,
ha beruházások érkeztek, sõt, alig várták!

Az elektromosautó-ipar válságálló, hosszú távú
biztonságot és munkalehetõséget ad, fenntarthatóan

– Ha már a kockázatokat említette, valóban vannak?
– Ezek kizárólag a környezeti, fenntarthatósági, mun-

kahelyi biztonság kérdéskörét érintik, és egyáltalán nem
nagyobbak, mint bármely más, vegyiparral kapcsolatos
üzemnél. Egy a lényeg, hogy a német sztenderdeknek
megfelelõen mûködjenek. Nyugat-Európa is tele van ak-
kumulátoripari fejlesztésekkel, több tucat gigaberuházás
zajlik. Nemrégiben egy németországi
népszavazáson is megerõsítették, és a
jelentõs többség támogatja, legutóbb
a Mercedes vonatkozó projektjét. Egy-
szerûen garantálni kell, hogy tudják
hozni az elõírt kibocsátási sztender-
deket. Ahogy én értesültem, a Nyíregy-
házán fejleszteni szándékozó Sunwoda
lényegében a legérzékenyebb, leve-
gõkibocsátási ügyekben, az illékony
szerves vegyület, az NMP tekintetében
a legszigorúbb környezetvédelmi nor-
mát tartja be. Olyat, mint amit a sok-
szor emlegetett CATL Németországban,
és a vízfelhasználásnál is a szürke víz
használatára fog alapvetõen támasz-
kodni. Ez azt jelenti, hogy a város ál-
tal már egyszer használt szennyvíz tisz-
tításából fogja megoldani a döntõ részt.
A zajszennyezés sem merülhet fel a távolság és a meg-
tett intézkedések miatt. Így mindhárom területen abszo-
lút európaiak a kondíciók, biztonságban érezhetik magu-
kat a nyíregyháziak.

Szigorú környezetvédelmi monitoring
– Gyakorta próbálják megkérdõjelezni az ellenõrzõ,

állami hatóságok szerepét is.
– Erre csak azt tudom mondani, hogy nagyon furcsa, és

igenis érdemes hinni a hatóságokban, mert a rendszer
évtizedek óta jól mûködik. Magyarország tele van vegy-
iparral, ki ne hallott volna már ezekrõl a nagy cégekrõl:
TVK, MOL, BorsodChem? Az akkumulátoriparban nincs
olyan speciális probléma, amit a jól mûködõ magyar kör-
nyezetvédelmi rendszer ma ne kezelne. A BorsodChem
például kínai tulajdonban van, és fenntartható módon
mûködtetik. Tény, hogy egy tanulási folyamat zajlik Eu-
rópában csakúgy, mint nálunk, hiszen ez éppen egy EU
döntés alapján rohamosan fejlõdõ iparág. A katasztrófa-
védelemnél is folyamatosan készülnek a mûszaki-tech-
nikai-biztonsági irányelvek, hogyan kell az üzemben
bánni az eszközökkel, milyen engedélyezési környezet-
ben kell ezeknek mûködni. Göd esete kirívó, hiszen egy
kezdetleges, korai szakaszban sok probléma jött elõ, még
nem kellettek speciális engedélyek, ami azóta gyökere-
sen megváltozott! Kár is bármilyen új beruházást még
csak összehasonlítani is vele, ma ugyanis már szigorúan
kötelezõ az integrált környezetvédelmi engedély. A fé-
lelmek, a sokszor megalapozatlan extrém állítások pe-
dig a még nem mûködõ üzemekhez kapcsolódnak... A
munkaügyi felügyelet is egyre szigorúbban lép fel azok-
kal szemben, akik hibáznak, lásd bátonyterenyei üzem,
és ez a helyes. El kell érni, kikényszeríteni, hogy szigo-
rúság legyen. Ha mégis kételkednek, akkor csak annyit
tudok javasolni, a város egyezzen meg a szereplõkkel,
független monitoring rendszert építsenek ki talajra, leve-
gõszennyezésre, aminek adatait nyilvánosságra tudják
hozni.

– Nyíregyházán már létezik ilyen, úttörõ módon az
elsõ befektetõk elõtt elvégezték az alapállapot-felméré-
seket.

– Ez a legjobb válasz, még nem sok helyen hallottam
róla! Ha lesz platform, ahová ezek az adatok felkerül-
nek, ha megvan a határérték, s ha ezt maguk az üzemek
bevállalják, felelõsséget vállalnak a helyi közösség elõtt,
akkor ez egy garanciális elem mindazoknak, akik nem

hisznek a hatósági ellenõrzésben sem. S hogy veszélye-
sebb-e ez, mint bármelyik termelés? A teljes, modern
nehézvegyipar körülbelül ugyanazokkal a kockázatok-
kal bír és hasonló veszélyes anyagokkal, oldószerekkel
dolgozik. Ez önmagában nem probléma, és kezelhetõ,
kombinálva a high-tech gyártási, robotizált technológiá-
val. Meg kell értetni a potenciális hasznokat, minimali-

zálni a félelmeket a transzparenciá-
val, és üdvözlendõ, ha eljutottunk
oda, hogy a városvezetés részérõl
német sztenderdeket sikerült elérni,
megállapodva a befektetõkkel.

Nyíregyháza tudatos
tervezése

Az önkormányzat és cége, a
Nyíregyházi Ipari Park Nonprofit
Kft. tervszerûen és a környezetvé-
delmi szempontokat elsõdlegesen
figyelembe véve kezdte el a gaz-
daságfejlesztés infrastrukturális elõ-
készítését. Eszerint már 2022-ben,
jóval az új foglalkoztatók bejelen-
tései elõtt részletes alapállapot-fel-
méréseket végeztek el több száz

hektáron, hogy rögzítsék a talaj, talajvíz állapotát
hivatkozási alapként. Kiegészítõ méréseket most is
végeznek, még a gyártásokat megelõzõen, referen-
ciaértékként. Ezt, és az ehhez kapcsolódó monito-
ring rendszert is elfogadják a betelepülõ cégek, me-
lyek a vízre, levegõre, szennyvízre is vonatkoznak, s
ahhoz is, hogy a területükön mûködjenek bármikor
ellenõrizhetõ mintavevõ helyek. Így az ipari park
„kettõs védelem”, azaz ellenõrzés alatt áll eleve.

Nyugaton verseny van érte

– Miért van az, hogy amit nyugaton üdvözölnek, Ma-
gyarországon néhányan gátolni próbálják?

– Csak egy példát mondok a nyugati hozzáállásról:
francia újságírók állnak nálam sorban, hogy megkérdez-
zék, megértsék, hogy érte el Magyarország, hogy az or-
ruk elõl elvitte a BYD, a giga kínai autóipari fejlesztést?
Hogy lehet, hogy ebben a kulcságazatban ilyen sikere-
ket érünk el? Hazánk globálisan a 4. akkuipari gyártással
rendelkezik, 20 milliárd euró érkezett közvetlen befek-
tetésként csak az akkuiparban még a BYD bejelentése
elõtt. Plusz ott vannak a kapcsolódó jármûipari beruhá-
zások, amik abban segítenek, elektromobilitásba forduló
világiparban megmaradjunk gyártóközpontnak! Az látszik,
hogy egymást hozzák ezek a befektetõk. Itt van a Debre-
cenben csak elektromos autókat gyártani szándékozó
BMW esete: jönnek a beszállítóik, nyilván nem véletlen,
hogy a céggel régi kapcsolatban lévõ Boysen Nyíregyhá-
zát választotta.

Öt befektetõ a Nyíregyházi
Déli Ipari Parkban

Nyíregyházán jelenleg öt befektetõ jelezte szán-
dékát, hogy a Nyíregyházi Déli Ipari Parkban valósí-
tana meg beruházást, melyek különbözõ fázisban
vannak az engedélyek beadásától az építkezésig,
lassan a toborzásig. Ezek sorban: a dél-koreai W-
Scope, mely szeparátorfilmeket készít, a német
Boysen, amely acélházakat, a kínai Sunwoda, amely
akkumulátorokat – ezek kapcsolódnak az elektro-
mosautó-iparhoz, míg a svéd Qvantum a távozó
Electrolux helyén gyárt majd hõszivattyúkat, az oszt-
rák MCE pedig nemrégiben jelentette be munkahely-
teremtõ zöldberuházását.
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Az év állandó újrabefektetõje díjat vehette át a LEGO
Manufacturing Kft. múlt hét szerdán, az Év Befektetõje
gálán. A vállalat – melynek a nyíregyházi a világ 2. leg-
nagyobb gyára, és a térség egyik legjelentõsebb nagy-
foglalkoztatója – szeptemberben jelentette be, hogy bõ-
víti csomagoló- és tárolási kapacitását. Tavaly hazánk-
ban 13 milliárd euró volt a külföldi beruházások értéke,
ez a duplája az elõzõ évinek.

A LEGO már több mint 1 év-
tizede mûködik Nyíregyhá-
zán. A magyar üzem a vál-
lalat három azon gyára közé
tartozik világszerte, ame-
lyek a legógyártás teljes fo-
lyamatát lefedik. Legújabb
beruházása által mintegy 300
munkahelyet fog létrehozni. – A
gyárunkat még 2008-ban hoztuk lét-
re itt. Egy alkalmazottal kezdtük, aztán több bõvítést is
végrehajtottunk. A legnagyobb 2012-ben volt, amikor egy
új gyárat hoztunk létre. De azóta is folyamatosak a beru-
házások itt, mert Magyarország nagyon fontos helyszín-
nek bizonyult számunkra a gyártás szempontjából – nyi-
latkozta kérdésünkre Chresten Bruun, a LEGO Manufac-
turing Kft. general managere.

Hosszú távra terveznek nálunk
A fejlesztés jelentõségét mutatja, hogy az Év Befekte-

tõje gálán a LEGO átvehette az év állandó újrabefektetõje
díjat. Chresten Bruun ügyvezetõ igazgató elmondta,
hosszú távra terveznek Nyíregyházán. – A nyíregyházi
mára a világ második legnagyobb LEGO gyárává vált, a
fejlesztéseket pedig folytatjuk, ezért kaptuk az elisme-
rést is. Az itteni befektetés elõtt különbözõ lehetõsége-
ket vizsgáltunk meg Közép-Európában, és végül arra a
következtetésre jutottunk, hogy itt leszünk. Nagyon örü-
lünk ennek a döntésnek!

Újabb beruházásösztönzési díj került Nyíregyházára
Az év állandó újrabefektetõje díjat vehette át a LEGO Manufacturing Kft. a HIPA gáláján

1 milliárd eurót fektettek Nyíregyházába
A rendezvényrõl kiadott sajtóanyagban hangsúlyoz-

ták, a magyarországi mûködésének tavaly 15. évfordu-
lóját ünneplõ LEGO Manufacturing Kft. kivételes
újrabefektetési aktivitásról tett tanúbizonyságot: eddig
több mint 1 milliárd eurót fektetett be nyíregyházi te-
lephelyébe. Ennek eredményeképp az üzem a dán vál-
lalat három azon gyára közé tartozik világszerte, ame-
lyek a legógyártás teljes folyamatát lefedik. A régió leg-
nagyobb munkáltatója 2023-ban jelentette be legújabb
fejlesztését, amelynek keretében csomagolóegységek-
kel, raktárterületekkel, adminisztratív épületekkel és
egyéb kiegészítõ létesítményekkel bõvül a magyar ope-
ráció. A folyamatos újrabefektetéseknek köszönhetõen
a létesítmény 2025-re az eredeti több mint kétszeresé-
re, 262 ezer négyzetméterre nõ.

Újabb befektetési rekord
A beruházás szeptemberi bejelentésénél Szijjártó Pé-

ter külgazdasági és külügyminiszter úgy fogalmazott: a
magyar gazdaság rekordokat döntött: soha annyi beruhá-
zás nem jött Magyarországra, mint tavaly, és a rekord az
exportteljesítményre is vonatkozott, valamint arra, hogy
soha annyian nem dolgoztak még Magyarországon. Az
Év Befektetõje gálán Joó István, a HIPA vezérigazgatója,
befektetésösztönzésért és kiemelt magyarországi nagy-
befektetések megvalósításáért felelõs kormánybiztos a
teljes évre visszatekintve mondta, 2023-ban Magyaror-
szágon 13 milliárd euró volt a külföldi beruházások érté-
ke, ez a duplája a megelõzõ évinek, ami akkor is rekor-
dot jelentett, ráadásul egy olyan évben, amikor lassult,
vagy legalábbis stagnált a világban az áramló tõke mér-
téke. Soha ennyi befektetés nem érkezett az országba –
fogalmazott a kormánybiztos, és megköszönte a befekte-
tõknek, hogy Magyarország mellett döntöttek. Majd ki-
emelte Kelet-Magyarország 13 éves teljesítményét,
mellyel Debrecen, Nyíregyháza, Miskolc példája mutat-
ja, hogy tudatos építkezéssel, következetes és összehan-
golt munkával nincs lehetetlen – mondta.

Gazdaságfejlesztés és munkahelyteremtés
Dr. Kovács Ferenc polgármester a díjátadó után szer-

kesztõségünknek kiemelte, a LEGO már eddig is a térség
legjelentõsebb nagyfoglalkoztatója volt, a beruházással
ez tovább fog erõsödni. Ismert, hogy a városvezetés célja
a gazdaságfejlesztés a beruházásösztönzési program ál-
tal, munkahelyek teremtése, mely a fiatalok helyben tar-
tását is elõsegíti. Ezért indult tudatos, történelmi léptékû
fejlesztés a Nyíregyházi Déli Ipari Parkban, ahol már
megjelentek nagyberuházók, illetve a KKV szektor vál-
lalatai is. Mint mondta, ez azért fontos, mert a gazdaság-
fejlesztés munkahelyteremtést is jelent: megtartást és új
munkahelyek létrehozását, ami a városvezetés program-
ja 2019 óta, a fiatalok itthon tartásának és hazahívásá-
nak jegyében. Ennek sikerét jelzi, hogy a tavalyi gálán is
volt nyíregyházi érintettség, akkor a dél-koreai W-Scope
vehette át az Év Új Befektetõje díjat.

Elsõdleges a környezetvédelem
a befektetéseknél

Hozzátette, a környezetvédelem és a fenntartha-
tóság minden fejlesztés egyik kulcseleme. A befek-
tetõknek még a megszokottnál is szigorúbb elvárá-
soknak kell megfelelni városunkban mind az építke-
zés, mind az üzemeltetés kérdésében. – Nekünk kez-
detektõl nagyon fontos a környezetünk megóvása. Az
egész ipari park kialakítását így kezdtük el a sok
környezeti felméréssel, fúrásokkal – máshol nem na-
gyon tudok ilyenrõl. Egy monitoring rendszert alkot-
tunk meg és fogadtattunk el a befektetõkkel, ami nagy
vállalás a részükrõl is, ugyanis többlet beruházások-
kal jár együtt. Azt gondolom, hogy közép- és hosszú
távon mindenképp õk is nyernek ezzel – fogalma-
zott. A környezetvédelmi szempontok fontosságát
hangsúlyozta a LEGO ügyvezetõ igazgatója is, aki
elmondta, törekednek a vízhasználat csökkentésére,
és a geotermikus energiával való fûtésre, melyre már
egy kísérleti projektjük is van.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)
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Átadták a 11. önkormányzati bölcsõdét
A 2013-ban indult óvoda és bölcsõde építési-felújítási program tovább folytatódik

Újabb bölcsõdével gazdagodott Nyíregyháza: február
26-án ünnepélyes keretek között adták át Nyírszõlõsön a
Szõlõszem Bölcsõdét. A 12 férõhelyes intézmény terve-
zése 4 éve kezdõdött, idén február 1-tõl várta a kicsiket,
a helyek gyorsan be is teltek. Ez jelzi, hogy a városrész-
re egyre több fiatal család költözik, de akadnak olya-
nok, akik munkavállalás céljából érkeznek.

Szõlõszem – ez a neve az új önkormányzati bölcsõdé-
nek Nyírszõlõsön. A névrõl maguk a lakosok döntöttek, a
közösségi médiafelületen tartott közönségszavazás során.
A 86 névötletbõl a Szõlõszem nyert kiemelkedõ szava-
zatszámmal. Nyírszõlõs az elmúlt években egyre von-
zóbbá vált a családok számára, így nõtt az igény egy
bölcsõde létesítésére is.

Régóta igény volt rá
– Annyi gyermek megszületik, hogy tulajdonkép-

pen már 10–20 éve igény volt arra, hogy legyen böl-
csõde Nyírszõlõsben. Amikor megnyílt, gyakorlatilag
azonnal betelt a 12 férõhely.  Utánpótlásban nem lesz
hiány, hiszen többen a városból is kihozzák a gyere-
ket. Sokan azért választják ezt a bölcsõdét, mert na-
gyon szép környezetben van, nagyon jó a nevelõi
gárda – emelte ki Jászai Menyhért alpolgármester,
aki egyben a térség önkormányzati képviselõje is.

Közel 10 éves program
Egyre gyakrabban lehet értesülni új bölcsõde vagy óvo-

da építésérõl, bõvítésérõl vagy felújításáról. Ez a tudatos
városfejlesztési program része, mely könnyebbséget je-
lent nemcsak a legkisebbeknek, hanem a szülõknek is,
hiszen hamarabb visszatérhetnek a munkaerõpiacra, biz-

tonságban tudva a gyermekeiket. – 2013-ban in-
dult az óvoda és bölcsõde építési-felújítási progra-
munk, amelyre nagy szükség volt. Olyan állapot-
ban voltak ezek az intézmények, hogy egy na-
gyon komoly felújítási programot kellett indíta-
nunk, ami persze bõvítéssel, eszközbeszerzéssel,
új csoportszobákkal is járt. A nyírszõlõsi a 11. ön-
kormányzati bölcsõde Nyíregyházán, illetve az
elsõ Nyírszõlõsben. A Honvéd utcai 2 héttel ez-
elõtt készült el, ahol nemcsak felújítást végeztünk,
hanem egy új csoportszobát is kialakítottunk, így
most 4 új csoportszobára bõvült a kapacitás – mond-
ta el dr. Kovács Ferenc polgármester.

Prioritás a színvonalas ellátás
A polgármester kiemelte, a városvezetés az

egyik legfontosabb feladatának tekinti, hogy se-
gítsen a családoknak a színvonalas gyermekjólé-
ti alapellátásokhoz való hozzáférésben. Hozzá-
tette, nagyon fontos, hogy a gyerekek, a kisgye-

rekes családok megkapjanak minden támogatást, ez a
város jövõje szempontjából kiemelkedõ. Jelen beruházás
nemcsak egy csoportszobát tartalmaz, hiszen az intéz-
mény kiszolgálóhelyiségeit is magába foglalja. A Szõlõ-
szem Bölcsõde úgy készült el, hogy amennyiben szüksé-
ges, a késõbbiekben még lehet bõvíteni.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)

Ajándék a gazdátlan ebeknek

Február elején a PCAS Állatmentõ Egyesület 10 kutya-
házat adományozott a gyepmesteri telepnek, hogy biz-
tosítson a kutyák számára jól mosható, strapabíró, hõszi-
getelt menedéket még a hidegebb idõszakokban is. Ez-
zel az adománnyal az egyesület példamutató módon se-
gíti a kutyusok tartását és gondozását.

A dolgozók tesztelik az új házakat, amik, ha bevál-
nak, akkor továbbiak beszerzését tervezi az önkormány-
zat. Ezeket az új kenneleket a kistestû vagy rövid szõrû,
érzékenyebb kutyák részére helyezik el, így biztosítva
számukra a megfelelõ védelmet és kényelmet a hûvö-
sebb idõszakokban.

Egyesületi adomány
– A napokban kaptunk 10 speciális kutyaházat a

PCAS Állatmentõ Egyesülettõl, amit nagy örömmel
fogadtunk. A menedékek könnyen takaríthatóak, szél-
védettek, viszonylagos mértékben szigeteltek, úgy-
hogy a kutyáink nagy örömmel vették használatba –
mondta Rónaszéki Péter, az Állategészségügyi Cso-
port vezetõje.

Fontos feladatokat látnak el
A Nyíregyházi Városüzemeltetõ és Vagyonkezelõ Non-

profit Kft. Állategészségügyi Telepe ebrendészeti, állat-
egészségügyi és járvány-megelõzési feladatokat végez. A
telep körültekintõen és jogszabályi feltételekkel mûködik,
és számos egyéb, fontos feladatot lát el. Ide tartozik a kó-
bor ebek begyûjtése, valamint a saját gazdák vagy megta-
lálók által leadott állatok fogadása és gondozása.

Örökbefogadásra várnak
A telepre került állatokat 14 napig hatósági megfigye-

lés alá, karanténba helyezik, biztosítva ezzel a közösség

egészségét és a betegségek megelõzését. Az állatokat
humánusan tartják, saját orvosi rendelõben gondoskod-
nak a sérült és beteg állatok gyógykezelésérõl, és lehetõ-
séget biztosítanak gazdásításra vagy örökbeadásra. A te-
lep 108 férõhellyel rendelkezik, ami lehetõvé teszi az
örökbe nem adott állatok hosszabb távú tartását. A Nyír-
egyházi Állategészségügyi Telep nem alkalmazza az al-
tatást, fontos és felelõs álláspontot képvisel az állatok
jólétének és méltóságának védelmében.

Felelõs döntést hozzunk
– 2010-tõl komolyan segítünk az ebrendészeti telepe-

ken lévõ kutyák gazdásításában. A magyar törvények
értelmében 45 napon túl az ilyen helyekre került állatok
elaltathatók, tehát nincs továbbtartási kötelezettség – se
az önkormányzati üzemeltetõknek, se a vállalkozóknak.
Fontos kiemelni, ha valaki örökbefogadást tervez, és fe-
lelõsnek, felkészültnek érzi magát arra, hogy valóban –
nyaralás idejére, betegség idejére, iskolaszünetben – bár-
mikor el tudja látni, vagy helyezni máshol a kutyát, csak
akkor tegye meg az elsõ lépéseket. Ha megszületett a
felelõs döntés, akkor csak ebrendészeti és gyepmesteri

telepeken nézzenek szét, mert ezek nem állatmenhelyek
– hangsúlyozta Vidra Betty, a PCAS Állatmentõ Egyesü-
let alapítója és vezetõje.

Minõségi és mennyiségi javulás
– A PCAS Állatmentõ Egyesülettõl kaptunk 10 kutya-

házat. Ha beválnak és a kutyák szeretik, akkor az a terv,
hogy az önkormányzat is beszerez ilyen ólakat a követ-
kezõ télre. A nyíregyházi egy nagyon modern telep – ezt
az állatvédõk is megerõsítették –, de sajnos ez nem volt
mindig így. 2015-ig Zomboribokorban 30 darab 1 négy-
zetméteres ketrecben voltak a kutyák. Most 108 darab
10 négyzetméteres kennel van, amelyek minden EU-s
elõírásnak megfelelnek, kifutóval, fedett zárt résszel ren-
delkeznek. Ez a hely azért is rendkívül jó, mert itt nincs
altatás, az ivartalanítások száma is 100 fölött van, ami a
megelõzés szempontjából nagyon fontos. Csak ebben a
hónapban 26 kutyát fogadtak örökbe. Az ebtartásban,
ebrendészetben, a járványmegelõzésben komoly felada-
tokat látnak el a telep munkatársai – mondta el dr. Ko-
vács Ferenc polgármester.

15 nap után örökbeadhatók
A gazdájuk által leadott, érvényes veszettség elle-

ni oltással és chippel ellátott állatok a telepre kerü-
lés után azonnal örökbe fogadhatóak. A befogott kó-
bor ebeket 15 napig csak az állat tulajdonosának adják
ki. Abban az esetben, ha a gazda nem jelentkezik a
megadott idõn belül, a telep a ki nem váltott ebekkel
szabadon rendelkezik, örökbe adhatja. Az állatok csak
megfelelõ védõoltás, féregtelenítõ kezelés, chip be-
helyezése, valamint állatorvosi vizsgálat után hagy-
hatják el a telepet, amelynek költségei az új tulajdo-
nost terhelik.

(Szerzõ: Szabó Gabriella)

10 kutyaházat adományozott a PCAS Állatmentõ Egyesület a gyepmesteri telepnek
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Civil Fórum: támogatják az önszervezõdõ közösségeket
25 millióról 35 millióra emelte az önkormányzat a civil pályázatok keretösszegét

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata a Váci
Mihály Kulturális Központtal közösen Civil Fórumot szer-
vezett február 26-án délelõtt, amelyen dr. Ulrich Attila,
Nyíregyháza MJV alpolgármestere tájékoztatást adott a
civil szervezeteknek szánt támogatásokról és azok válto-
zásairól. Az idei legfontosabb változás, hogy az önszer-
vezõdõ közösségek 2024-tõl több pénzre pályázhatnak.

A források biztosításával a közgyûlés elismeri és támo-
gatja azokat a tevékenységeket, amelyeket a településen
élõ állampolgárok önszervezõdõ közösségei végeznek. A
civil alaphoz tartozó támogatáson belül sokan fõként kul-
turális, sport- és közösségi programokra pályáznak.

A legtöbben programokra pályáznak
– A civil szervezetünk városfejlesztési, kulturális,

szociális és sportbizottsághoz köthetõ pályázatokon
indul, majdnem minden területen szervezünk progra-
mokat. Májusban rendezzük meg a Mini Tirpák Fesz-
tiválunkat, amelyet a rozsréti iskolával és óvodával
közösen valósítunk meg. Szlovák partnereink is ellá-
togatnak majd az eseményre, de a helyi civileket is
bevonjuk, folyamatosan egyeztetünk velük, hiszen
közösen hozzuk létre a programot – nyilatkozta Barzó
Mariann, a Bokortanyák Gyöngyei Közhasznú Egye-
sület képviselõje.

Egész évben kihasználják
A Kerekerdõ Kincsei Alapítvány kuratóriumának elnö-

ke, Csura Imréné kiemelte, nagyon örülnek a város által
kiírt civil pályázatoknak, hiszen így lehetõségük nyílik
arra, hogy egy évben akár több óvodai programot is ezek-
bõl a forrásokból valósítsanak meg. – Jeles napokhoz,
hagyományõrzõ ünnepekhez köthetõ eseményeket szok-
tunk szervezni pályázati forrásból a gyerekek számára,
hogy minél sikeresebbek legyenek. Mivel családbarát
intézmény vagyunk, mindig a családokkal együtt, közö-
sen szervezzük rendezvényeinket. A pályázatok adta tá-
mogatásokat mindig kihasználjuk. Nagyon örülünk, hogy
szinte minden évszakban tudjuk biztosítani a színvona-
las programokat – mondta Csura Imréné elnök.

10 millió forint pluszforrás
Dr. Ulrich Attila, Nyíregyháza MJV alpolgármestere

elmondta, idén fontos változás, hogy a pályázati források
keretösszegét növelték, így 2024-tõl magasabb összegre
pályázhatnak a civil szervezetek. – A legfontosabb vál-
tozás, hogy ebben az évben az önkormányzatnak volt
lehetõsége arra, hogy a civil pályázatok keretösszegén
változtasson, ami az eddigi 25 millió forintról 35 millió
forintra emelkedett, tehát 10 millió forint pluszforrást biz-
tosítunk azoknak a pályázó civil szervezeteknek, ame-
lyek Nyíregyháza közigazgatási területén vannak beje-
gyezve és megfelelnek a civil törvény feltételeinek –
hangsúlyozta az alpolgármester.

Most nyílt rá alkalom
– A szervezetek a kultúra, a civil élet, a szociális se-

gélyezés, a közbiztonság, a zöldprojektek területén be-
lül nyújthatják be pályázataikat. Az elmúlt 3 évben az
önkormányzatnak nem volt lehetõsége arra, hogy emelje
ezt a keretösszeget, a Covid és a gazdasági válság miatt.
Idén próbálták az összeget az árak emelkedéséhez iga-
zítani, annak érdekében, hogy hatékonyabban tudják se-
gíteni a civil szervezetek munkáját – tette hozzá.

(Szerzõ: Boros Rita)
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Rangos elismerések egy fontos hivatás képviselõinek
25 ápoló kapott kitüntetést a Magyar Ápolók Napján

Február 23-án, pénteken a Magyar Ápolók Napját ün-
nepelték a vármegyeháza Bessenyei nagytermében. A
Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Kórházak és Egyetemi
Oktatókórház 25 ápolót tüntetett ki, ezzel értékelve és
megköszönve áldozatos munkájukat.

Seszták Oszkár, a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei
Közgyûlés elnöke köszöntötte péntek délután a Magyar
Ápolók napi ünnepségen a kitüntetetteket. Az 1848/49-
es szabadságharc alatt Kossuth Zsuzsanna, a magyar ápo-
lás nagyasszonya, rendkívüli hõsiességgel és áldozatkész-
séggel szolgált az elesettek és sebesültek ellátásában.
Emlékezve és tisztelegve a rendkívüli ápolói tevékeny-
ség elõtt, a Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Kórházak és
Egyetemi Oktatókórház 25 ápolót tüntetett ki, ezzel ér-
tékelve és megköszönve áldozatos munkájukat.

Óvodainevelõ-képzés, illetve a turizmus-vendéglátás
ágazatban indul okleveles technikus képzés a következõ
tanévben. Az együttmûködési megállapodást a Nyíregy-
házi Egyetem és a Nyíregyházi Szakképzési Centrum két
iskolájának képviselõje, a Sipkay, illetve a Zay igazga-
tója írta alá február 28-án, szerdán.

A szakképzés perspektíváját emlegette a Nyíregyházi
Szakképzési Centrum és a Nyíregyházi Egyetem együtt-
mûködési megállapodásának sajtónyilvános aláírásán a
Zay Anna Technikumban a szakképzési fõigazgató. A
centrum büszke arra, hogy eddig 3 egyetemmel, 9 ága-
zatban mûködnek együtt. A közszolgálati és a Debrece-
ni Egyetem mellett a nyíregyházi felsõoktatási intézmény
a legjelentõsebb partnere a nyíregyházi szakképzésnek.

Lehetõség a kreditátvitelre
– Több elõzetes egyeztetés is történt a Nyíregyházi

Egyetem és a Sipkay között. Nagyon örülünk annak, hogy
létrejöhetett az együttmûködés, amelynek értelmében
turizmus és vendéglátás szakon indulhat képzés. A tanu-
lók a szakképzésben megszerzett ismereteiket folytathat-
ják az egyetemen. Kreditbeszámítással rövidülhet a kép-
zés, sok olyan tárgy lesz, amit el tudunk majd ismerni –
nyilatkozta Barabásné Kárpáti Dóra, a Nyíregyházi Egye-
tem Gazdálkodástudományi Intézetének igazgatója.

Rövidülhet a képzési idõ
Nyilvánvalóan nagy elõnyt biztosít az egyetemen a

szakképzésbõl érkezõ diákok számára a gyakorlat, a gya-
korlatorientált képzés. Olyan kedvezményeket vehetnek
igénybe a felsõoktatásban, amivel lerövidíthetõ a képzé-
si idõ. – A szakképzésbõl érkezõ hallgatók már eleve

Perspektíva a szakképzésben
Együttmûködést írt alá a Nyíregyházi Szakképzési Centrum és a Nyíregyházi Egyetem

nyári gyakorlaton vesznek részt, és a szak-
mai gyakorlatuk beszámítható az egyetem
szakmai gyakorlatába, ezáltal egy fél év-
vel rövidíthetõ a képzésük. Emellett na-
gyon sok olyan tananyagtartalom van, amit
õk már tanultak, hiszen szakmai képzés-
ben vettek részt már a középiskolában is –
fogalmazott Zsigó Zita, a NYSZC Sipkay
Barna Technikum igazgatója.

Nyitott út az egyetemre
Új képzési – a nevelési – ágazat épül

be a Zay oktatási rendszerébe az egész-
ségügyi és a szociális terület mellé. Az
iskola óvodainevelõ-képzés indítására kapott engedélyt
az okleveles technikus képzésben. – Az óvodai nevelõ
nem váltja ki az óvodapedagógust, viszont nagy segítsé-
get jelent számára. A Nyíregyházi Egyetemmel kötött
együttmûködés értelmében megnyílik a diákok számára
a továbbtanulás lehetõsége, hogy óvodapedagógusok le-
hessenek. A 9-10. évfolyamon a tanulók együtt haladnak
az oktatási szakasszisztensekkel, majd a 10. évfolyam
után egy alkalmassági vizsgán kiválasztjuk azokat a te-
hetséges tanulókat, akik óvodai nevelõk lesznek, és nyi-
tott utat kapnak a Nyíregyházi Egyetem óvodapedagó-
gus szakára – tájékoztatott Vargáné Nemes Ildikó, a
NYSZC Zay Anna Technikum és Kollégium igazgatója.

Elõnnyel indulnak
Az is tisztázandó, hogy milyen elvárások vannak a

szakképzésbõl érkezõkkel szemben a Nyíregyházi Egye-
temen. – Elvárjuk a végzett hallgatóktól, hogy az óvoda-
pedagógus alapszakon óvodába kerülve az olyan tevé-

kenységeket, mint mesélés, verselés, zenei-környezeti
nevelés és még sorolhatnám. Óriási elõny, hogy õk nem
a nulláról indulnak, hanem sok ismerettel, élménnyel,
tapasztalattal. Az óvodai nevelõ szakma legfontosabb
feladata, hogy segítse az óvodapedagógus munkáját, ha-
tékonyan részt vegyen a nevelésben és a gyermekek gon-
dozásában – mondta Imre Rubenné dr., a Nyíregyházi
Egyetem Óvó- és Tanítóképzõ Intézetének igazgatója.

Szélesedõ együttmûködés
A szakképzéssel együttmûködésben dolgozó egyetem

kitörési pontot remél abban, hogy a térség gazdasági és
szellemi felemelkedését szolgálja – fogalmazott az egye-
tem rektora, aki a tudás mellett a motivációt említi elõny-
ként az egyetemi évek alatt. 2021 szeptemberében in-
dult Nyíregyházán az okleveles technikusképzés. Ebbe a
Pilot program során kapcsolódott be a Bánki és a Széche-
nyi Technikum.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

A kitartó, alázatos munka
elismerése

A díjazottak kiválasztásakor fontos
szempont a közvetlen felettesek ajánlá-
sa. Az elismerés azoknak jár, akik nem-
csak munkájukkal, hanem hozzáállásuk-
kal is példát mutatnak kollégáiknak. – 40
évet dolgoztam az egészségügyben és ez
egy visszajelzés, elismerés számomra,
hogy jól csináltam a munkámat. A gyer-
mekosztályon dolgozom – nagyon szere-
tem –, hatalmas megtiszteltetés, hogy egy
ilyen díjat kaphatok – mondta Antal Csil-
la dietetikus, a Jósa András Oktatókórház Gyermekgyó-
gyászati Osztályának dolgozója.

A dolgozók 70 százaléka ápoló

– A Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Kórház és Egye-
temi Oktatókórház dolgozói létszáma 5000 fõ, 70 száza-
lékuk ápoló. Õk nemcsak betegágy melletti ápolók – õk
azok, akik a szakrendeléseinken fogadják a betegeket,
akik a diagnosztikai ellátásainkban szorgoskodnak, akik
a betegdokumentációt segítik –, tehát egy óriási hada az
egészségügynek. Nagyon fontos, hogy értékeljük az õ
munkájukat és ennek egyfajta formális megjelenést is
adjuk. A mai napon ezt tesszük. 25 dolgozónkat tudjuk
egyfajta kiemelt figyelemben részesíteni, akik az elmon-
dott foglalkozási körökben segítik a napi betegellátást –
emelte ki dr. Ajzner Éva, a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vár-

megyei Kórházak és Egyetemi Oktatókórház orvosigaz-
gatója.

Nélkülözhetetlen szakma
Az ápolók nap mint nap, percrõl percre a betegágy

mellett állnak, végrehajtják az orvosi utasításokat, keze-
léseket és beavatkozásokat, miközben egy kedves szó-
val, mosollyal és empatikus magatartással is hozzájárul-
nak a betegek gyógyulásához. – Külön öröm és megtisz-
teltetés, hogy köszönetet mondhatunk a magyar ápolók-
nak, akik a gondozottakat nap mint nap ellátják. Remé-
lem, érzik azt, hogy nemcsak ezen a napon jár nekik az
ünneplés, hanem az év minden napján – nyilatkozta dr.
Kovács Ferenc, Nyíregyháza polgármestere. Az elisme-
réseket ünnepélyes keretek között dr. Ajzner Éva orvos-
igazgatótól, valamint Nagy Géza ápolási igazgatótól
vehették át a díjazottak.
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Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala
a közszolgálati tisztviselõkrõl szóló

2011. évi CXCIX. törvény 45. § (1) bekezdése alapján

pályázatot hirdet
közterület-felügyelõ munkakör betöltésére.

A közszolgálati jogviszony idõtartama: határozatlan idejû közszolgálati jogvi-
szony.

Foglalkoztatás jellege: teljes munkaidõ.

A munkakör betöltõje által ellátandó feladatkörök:
A közszolgálati tisztviselõk képesítési elõírásairól szóló 29/2012. (III. 7.) Korm.

rendelet 1. számú melléklet 30. pont (Közterület-felügyelõi feladatkör).

A munkakörhöz tartozó fõbb tevékenységi körök:
A közterületek jogszerû használatának ellenõrzése, közterületen folytatott en-

gedélyhez, illetve útkezelõi hozzájáruláshoz kötött tevékenységek szabályszerû-
ségének ellenõrzése. Közremûködés a közterület, az épített és a természeti kör-
nyezet, a közrend, a közbiztonság, az önkormányzati vagyon védelmében. Közte-
rület-felügyelõi hatáskörbe tartozó intézkedések megtétele. Közremûködés a bûn-
megelõzési feladatok megvalósításában.

Jogállás, illetmény és juttatások:
A jogállásra, az illetmény megállapítására és a juttatásokra a közszolgálati tiszt-

viselõkrõl szóló 2011. évi CXCIX. törvény rendelkezései, valamint a Közszolgálati
Szabályzat az irányadók.

Pályázati feltételek:
– Magyar állampolgárság.
– Cselekvõképesség.
– Büntetlen elõélet.
– Az I. besorolási osztályban: felsõoktatásban szerzett közszolgálati szakkép-

zettség; vagy felsõoktatásban szerzett szakképzettség és közszolgálati másod-
fokú szakképesítés.

– A II. besorolási osztályban: közszolgálati középiskolai végzettség; vagy kö-
zépiskolai végzettség és közszolgálati szakképesítés; vagy középiskolai vég-
zettség és közterület-felügyelõi vizsga.
(Közszolgálati szakképzettség: a közigazgatási, rendészeti és katonai képzési
területen, valamint az államtudományi képzési területen szerzett szakkép-
zettség.)

– Vagyonnyilatkozat-tételi eljárás lefolytatása.
– B kategóriás vezetõi engedély.

A pályázat elbírálásánál elõnyt jelent:
– Felsõoktatásban szerzett közszolgálati szakképzettség.
– Hasonló munkakörben szerzett, legalább 1–3 év szakmai tapasztalat.
– Idegen nyelv ismerete.

A pályázat részeként benyújtandó iratok, igazolások:
– Fényképes önéletrajz.
– Iskolai végzettséget, képzettséget igazoló okiratok másolata.
– Hozzájárulás a személyes adatoknak a pályázati eljárással összefüggésben

történõ kezeléséhez.
– 3 hónapnál nem régebbi erkölcsi bizonyítvány.

Munkavégzés helye: Nyíregyháza közigazgatási területe.

Jelentkezési határidõ: 2024. március 14.

Pályázat elbírálásának határideje: 2024. március 28.

A munkakör betölthetõségének idõpontja: a munkakör 2024. április 1-jét követõ-
en betölthetõ.

A pályázatok benyújtásának módja: elektronikus úton a „közterület-felügyelõ”
tárgy megjelöléssel humanpolitika@nyiregyhaza.hu e-mail-címen keresztül.

Olcsóbb és átláthatóbb a közösségi
közlekedés március elsejétõl

Mintegy négymillió ember számára
lett olcsóbb és egyszerûbb a közösségi
közlekedés március elsejétõl. Az utasok-
nak a változásokról érdemes tájékozód-
ni a www.ujtarifa.hu oldalon, valamint
a MÁV applikációján keresztül, ahol több
más funkció mellett akár útvonaltervet
is készíthetnek és jegyet is vehetnek.

Az új rendszer egyik fontos eleme,
hogy nem lesz szükség többé bonyolult
igazoló dokumentumokra és pecsételni
való ûrlapokra – nyilatkozta Váczi Vik-
tor, a MÁVINFORM sajtóügyeletese.
Mindössze az életkort igazoló okmány-
ra van ezentúl szükség, miután a 14 év
alatti és 65 év feletti utasok számára díj-
mentessé vált a közösségi közlekedés.

Ezentúl minden 14 és 25 év közötti
utas félárú jeggyel utazhat a helyközi
közlekedésben. A közalkalmazottak a
továbbiakban korlátlan számú 50 száza-
lékos menetjegyet válthatnak, a koráb-
bi pecsételõs igazolásukat majd egy

elektronikus regisztráció fogja felválta-
ni. – A bérletek rendszere is lényegesen
egyszerûbb lesz, a jelenlegi 15 bérlet-
konstrukció helyett a már jól ismert vár-
megye- és országbérletek maradnak, eze-
ken a teljes árú változatokon kívül 90
százalékos kedvezményes országbérletet
is válthatnak például a diákok. Március
elsejétõl díjmentesen vehetik igénybe a
közösségi közlekedést a fogyatékkal élõk
és tartós betegek, valamint kísérõik, il-
letve ugyancsak díjmentességet kapnak
azok a nagycsaládosok, akik eddig jel-
képes, 90 százalékos kedvezményû
jeggyel utazhattak – tette hozzá Váczi
Viktor sajtóügyeletes. Az árak az új rend-
szerben sem változnak.

Március elsejétõl megjelent a Várme-
gye24 és a Magyarország24 napijegy is.
Ez azok számára megfelelõ opció, akik
egynapos utazást terveznek, így a ko-
rábbiakhoz képest sokkal nagyobb sza-
badságot kaphatnak.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)
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„Olyan vendégszeretet, ami Nyíregyházán tapasztalható, páratlan az országban”
Nívós városi programok nem lehetnének folyamatos infrastrukturális fejlesztések nélkül

Múltidézõ skanzenlátogatás, tevegelés a Nyíregyházi
Állatparkban, hûsítõ csobbanás az Aquarius Élményfür-
dõben, és VR-élményekkel egybekötött belvárosi séta. Att-
rakciók tömkelege, na meg az évi több tucat nagyrendez-
vény és program teszi színesebbé a kikapcsolódást Nyír-
egyházán. Bár sokszor már-már természetesnek vesszük
az infrastrukturális fejlesztéseket, ezek és a stabil pénz-
ügyi helyzet nélkül bizony kurta lenne Nyíregyháza ren-
dezvénynaptára. Errõl, valamint a programok szervezési
hátterérõl beszélgettünk dr. Kovács Ferenc polgármester-
rel az egymásra épülõ beruházások összefüggéseit bemu-
tató sorozat keretében.

Képzeljenek el a Continental Arénában egy olyan Moz-
dulj nyíregyházás Fitt-szülinapot, ahol a torna közben be-
ázik a tetõ, hideg van, a küzdõtéren pedig jön fel a talaj-
víz. Vagy éppen egy Disznótoros Fesztivált a Sóstói Múze-

umfaluban, ahol a sétányok helyett nyakig sárban lehet
megközelíteni a kóstolót, nem beszélve egy Bringa Pik-
nikrõl vagy Bringafesztiválról, kerékpárutak nélkül. Ezek-
hez az aktivitásokhoz elengedhetetlen volt, hogy 2016-ra
megújult az akkori BUSZACSA, hogy 2020-ban a Sóstói
Múzeumfaluban csaknem 900 millió forint értékû felújítás
történjen (majd utána látogatói rekordokat döntsön), és
hogy 2017-ben elkészült a Nyíregyházát Tokajjal össze-
kötõ kerékpárút a Modern Városok Programban, a város
kerékpárút-hálózata pedig elérje a 79,6 kilométert. Dr.
Kovács Ferenc kiemelte, az infrastrukturális fejlesztések
lehetõséget teremtenek, a nyíregyházi programok száma
pedig bizonyítja: ezeket a lehetõségeket sikerül is kihasz-
nálni városunkban.

Fontosak a városlakók igényei
– A programok szervezésénél mindig elsõdleges szá-

munkra, hogy a rendezvényeink legyenek érték- és hagyo-
mányteremtõk, valamint -õrzõk, és találkozzanak az em-
berek igényeivel. Azt azonban látni kell, hogy bár ezek
külön-külön is fontosak, nem mindig egyszerû megvalósí-
tani. Egyrészt, mert egy jó programhoz elengedhetetlen a
megfelelõ infrastrukturális háttér, másrészt stabil pénzügyi
helyzettel kell rendelkezni – kezdte a beszélgetést a pol-

gármester, hozzátéve, hogy – csak néhányat kiemelve –
ma már egyszerûbb úgy VIDOR Fesztivált szervezni, hogy
rendelkezésre áll egy megújult Rózsakert Szabadtéri Szín-
pad is, vagy Szépkorúak Sporttalálkozóját tartani, ha eh-
hez van egy minden igényt kielégítõ Atlétikai Centrumunk.

„A helyi cégek támogatásait is meg
tudtuk nyerni”

– Azt talán csak a szervezõk érzik, s tudják, hogy egy-
egy program megvalósítása olykor komoly pénzügyi finan-
szírozást igényel. Ráadásul minél nagyobb egy rendezvény,
annál többet. Ezért is öröm, hogy Nyíregyházán sikerült
megnyerni támogatóként a helyi cégeket is. Nemcsak önál-
ló programokat szerveznek, de hozzájárulnak a város nagy-
rendezvényeihez is. Gondoljunk csak a tavalyi LEGO Já-
tékvárosra, amikor Nyíregyháza egész nap játszhatott a
Kossuth téren. De 10 éves múltra tekintett vissza a Miche-
lin Bringafesztivál, nem szabad megfeledkezni a Nyíregy-
házi Futófesztiválról a Wittur támogatásával, vagy éppen
a Hübner Strandröplabda Fesztiválról. Ezek mögött kivé-
tel nélkül ott álltak helyi cégek, és a civil szervezeteink is
aktív résztvevõk. De fontos az összefogás: a napokban em-
lékeztünk a kommunista diktatúra áldozataira a volt

MSZMP székház elõtt, az irodaház északi falánál felállí-
tott, gúzsba kötött ember szobránál, ami a Periférián Ala-
pítvány kezdeményezésére, közadakozásból készült el
2014-ben.

Gasztronómiai rendezvényeink a TOP-ban
– A látogatói számokból évrõl évre kirajzolódik, hogy a

gasztronómiai rendezvények a sport mellett az egyik leg-
kedveltebbek a városlakók körében. 2023-ban a Tirpák
Fesztiválon 2 nap alatt több mint 25 ezer ember fordult
meg és 15 ezer adag étel fogyott el. Az idei Disznótoros
Fesztiválon és Nemzetközi Böllérversenyen szintén bõven
20 ezer felett volt a látogatók száma és a csapatok 25 ezer
adag ételt osztottak ki. De ha már gasztronómia: tavaly a

város alapításának 270. évfordulóját minden idõk legna-
gyobb tortájával ünnepeltük meg, egy 3500 szeletes finom-
sággal vártuk a nyíregyháziakat.

Fiatalok bevonásával

– Nagy öröm, hogy rendezvényeinken a fiatalok is
aktívan részt vesznek. Ha már a város tortájánál tar-

tunk, ezt minden évben a Nyíregyházi SZC Sipkay
Barna Technikum tanulói sütik, ráadásul lelkesen. Em-
lékszem, az elsõ torta esetében javaslatot is tettem,
hogy a város tortáját kombináljuk az ország tortájá-
val, és az alapanyagok között jelenjen meg a szabol-
csi alma, a milotai dió és a szatmári szilva is. Nagy
sikert aratott.

– A magyar emberre általánosságban is jellemzõ, hogy
szeret jókat enni, de ha már lehetõséget biztosítunk erre,
használjuk ki, hogy ezeken az eseményeken hagyománya-
inkat is be tudjuk mutatni. Olyan, vármegyénkre jellemzõ
szabolcsi, szatmári, beregi, tirpák ételeket tudunk enni,
amiket már éttermekben nem, vagy csak elvétve. Ezeket
egészítjük ki azzal, hogy kulturális együtteseket hívunk
meg.

Kétévente váltogatja egymást a Cantemus és a Nyírség nemzetközi fesztiválja. 2024-ben újra a kórusmuzsika felleg-
vára lesz Nyíregyháza.

A Nyírségi Disznótoros Fesztivál országosan is a
legjelentõsebbek közé emelkedett hamisítatlan

közegben, a skanzenben

A VIDOR az egyik meghatározó eseménysorozata a
régiónak, tömegeket vonzva

Az egész hétvégés Tirpák Fesztivál is a városalapító õsök
elõtt tiszteleg, tradicionális ételkínálattal

zájárult és élvezte, hogy Nyíregyházán rendezik meg. Nem
tagadom, kezdetben nagyon nehéz volt a pénzügyi finan-
szírozását biztosítani. Hosszú út vezetett odáig, ahol most
tartunk, de 2015-tõl elmondhatjuk: van egy fõszponzora a
fesztiválnak, aki 30 millió forinttal támogat bennünket, és
mellette az elmúlt évben rekord is született: soha ennyi cég
nem nyújtott anyagi hozzájárulást és mindezek mellett ter-
mészetesen a kormánytól is sikerült támogatást kapni.

Elõny a cégek társadalmi
felelõsségvállalása

– Sokat beszélünk arról, hogy óriási léptékû gazdaság-
fejlesztés zajlik Nyíregyházán, ezzel együtt pedig több ezer
új munkahely születik. Arról viszont talán keveset, hogy
az új nagybefektetõinkkel olyan megállapodásokat kötöt-
tünk, amelyekben társadalmi felelõsségvállalásról is szó

A városnapi torta nagy sikert aratott a hagyományõr-
zõ Városnapok keretében

esik. Mindez azt jelenti, hogy ezzel õk elkötelezik magu-
kat a város iránt és ezen a jogcímen 5–10 évre nevesíte-
nek egy összeget, amit minden évben a városnak adnak. A
városvezetéssel egyeztetve, a polgármester javaslatára
meghatározott programokra fordítják. Ez egy újabb elõre-
lépés, hiszen látni kell: a cégek saját pénzüket akkor ad-
ják, ha úgy érzik, õket is értékelik és jól érzik magukat a
városban.

A turizmus és a programok
összekapcsolódnak

– Régi mondásom, hogy a városi nagyrendezvényeket
magunknak szervezzük, emellett pedig a barátainknak és
vendégeinknek. Öröm, hogy évrõl évre egyre több turista
látogat el hozzánk és élvezik Nyíregyháza fõ turisztikai von-
zerejét, azt, hogy a helyiek mennyire vendégszeretõek.
Nekünk se tengerpartunk, se hegyünk, igazán még folyónk
sincs, mégis egy-egy rendezvényre tömegek látogatnak el.
Gondoljunk csak a nyári Zene Sóstón rendezvénysorozat-
ra, amelyet a helyiek és a turisták is elõszeretettel látogat-
nak. És akkor most nem soroltuk fel a Váci Mihály Kulturális
Központ és tagintézményeit, valamint a mûvelõdési színte-
rek, mint például a Kállay Gyûjtemény és a Sóstói Múze-
umfalu színes programjait, s a színház is kínál nyári szezont
a Rózsakertben, nem beszélve a rengeteg civil kezdemé-
nyezésrõl, melyeket szintén támogatunk. Ahhoz azonban,
hogy ezek a programok sikeresek legyenek, folyamatosan
fejlesztenünk kell. Ezért is újítottuk fel, valamint építettünk
új sportlétesítményeket, épültek játszóterek, vagy fejlesztet-
tünk utakat. Összefüggésekben gondolkodunk, hogy min-
den adott legyen egy feledhetetlen kikapcsolódáshoz Nyír-
egyházán.

A sport, az eseménynaptár és az infrastruktúra összekapcsolódik: a polgármester is gyakran nyeregbe száll,
rendezvényeken és azon kívül is

A Hübner Strandröplabda Fesztivál egyedi
jellegzetessége a nyári naptárnak

A Modern Városok Programban felújított Rózsakert Szabadtéri Színpad igazi éke a belvárosnak, s nyáron megtelik élettel

A Mozdulj Nyíregyháza! egyik állandó helyszíne a
teljesen modernizált Continental Aréna

Idegenforgalmilag kiemelt városi
nagyrendezvények még 2024-ben

2024. április 27. HELLÓ Nyíregyháza
2024. május 17-18. Városnap
2024. május 26. Gyermeknap
2024. augusztus 15–20. Cantemus Nemzetközi

Kórusfesztivál
2024. augusztus 23–31. VIDOR Fesztivál
2024. szeptember 14-15. Tirpák Fesztivál
2024. december 1–31. Évbúcsúztató rendezvények

„Nyaranta 8–10 alkalommal letekerem
a Nyíregyháza–Tokaj útvonalat”

– Én is egy vagyok a nyíregyháziak közül, ezért ha idõm
engedi, kilátogatok a programokra. Nyaranta mindennap
kint vagyok a VIDOR Fesztiválon és például nem hagynék
ki egy Bringa Pikniket sem. Egyébként az utóbbi években
egyébként ráálltam arra, hogy szabadidõmben amikor csak
tehetem, biciklizek. Nyaranta 8–10 alkalommal letekerem
a Nyíregyháza–Tokaj útvonalat, télen pedig nordic wal-
kingozok a Sóstói-erdõben. Jó látni, hogy mindig találko-
zom ismerõs arcokkal, sõt, olyanokkal is, akik most kap-
nak kedvet a sportoláshoz.

Minden hónapban sportrendezvények is

Egy kis ízelítõ a sportnaptár elsõ félévébõl: március
7-én Fitt-Nõnap lesz, március 29-én Nyuszi-futás, ápri-
lis 2-án Fitt-Húsvét, április 20-án Csillagfutás, május el-
sején Fitt-Város, május 25-én Bringa Piknik, 28-án pe-
dig Szépkorúak Sporttalálkozója lesz – a teljesség igé-
nye nélkül.

Mindent megtettünk a VIDOR-ért,
összefogással

– A VIDOR Fesztivál bár nem tartozik az önkormányzat
idegenforgalmilag kiemelt városi nagyrendezvényei közé,
hiszen a színház szervezi, kétségtelen: ez az egyik legna-
gyobb tömeget vonzó programsorozat a városban és talán a
legismertebb is. Sokan nem tudják, de 2012-ig például még

a megyei önkormányzat tulajdonában lévõ színház szer-
vezte, a város csak a támogatást nyújtotta hozzá. Hozzá
kell tennem, akkoriban a színház is a megye tulajdona volt
és úgy került át állami tulajdonba. Késõbb, mikor az intéz-
ményfenntartást leválasztották a megyei önkormányzatról,
azonnal jelentkeztem az átvételére – azt gondoltam, hogy
ez Nyíregyháza, a város jövõje szempontjából fontos. Meg
is kaptuk és ezzel együtt a VIDOR Fesztivál is a nyakunkba
szakadt úgy, hogy egykoron a város csak egy összeggel hoz-
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Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

H I R D E T M É N Y

Nyíregyháza MJV rendezési tervének módosításához
(véleményezési szakasz)

Ezúton tájékoztatom az érintett Partnereket, hogy Nyíregyháza Megyei Jogú Város
Önkormányzata megindította a 117/2005. (V. 4.) sz. közgyûlési határozattal meg-
állapított településszerkezeti tervének, valamint a 21/2007. (VI. 12.) önkormány-
zati rendelettel jóváhagyott szabályozási tervének módosítását tárgyalásos eljárás
keretében „MÓDOSÍTÁSOK VIII./2021. – 2 terület” címû dokumentációval a
FÕÉP/256/2024. ügyiratszámon, egyszerûsített eljárás keretében „MÓDOSÍTÁ-
SOK III./2024. – 1 terület” címû dokumentációval a FÕÉP/271/2024. ügyiratszá-
mon és egyszerûsített eljárás keretében „MÓDOSÍTÁSOK V./2024. – 2 terület”
címû dokumentációval a FÕÉP/301/2024. ügyiratszámon.

A veszélyhelyzet ideje alatt egyes szervezetek mûködésére vonatkozó, továbbá
egyes közigazgatási eljárási szabályok megállapításáról szóló 146/2023. (IV. 27.)
Korm. rendeletben foglaltakat figyelembe véve a helyi partnerségi egyeztetés,
valamint a lakossági fórum elektronikus úton történik.

Az önkormányzat a teljes körû nyilvánosság tájékoztatásának érdekében a véle-
ményezési szakasz dokumentációját közzétette az alábbi honlapon:

– http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/telepuelesrendezesi-terv,
– http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/hirdetmenyek,
– valamint a hirdetményt a 2024. március 4-én megjelenõ Nyíregyházi Napló-

ban.

A véleményezés módja: a lakosság a partneri adatlap kitöltésével bejelentkez-
hetnek a véleményezési eljárásába és közölhetik az észrevételeiket, javaslataikat,
véleményeiket. A partneri adatlap a http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/
telepuelesrendezesi-terv honlapról letölthetõ, a letöltést követõen elektronikusan
kitölthetõ. A kitöltött partneri adatlapot a 146/2023. (IV. 27.) Korm. rendeletben
foglaltakat figyelembe véve kizárólag elektronikus úton szíveskedjenek megkül-
deni.

– e-mail-cím: foepitesziosztaly@nyiregyhaza.hu
– hivatali kapu: rövid név: NYHFOEP; krid: 359713781
– epapir.gov.hu: – témacsoport: önkormányzati igazgatás;

– ügytípus: településtervezési ügyek;
– címzett: Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata

A vélemények beérkezési határideje: 2024. március 18., hétfõ

Jelen hirdetményt a településtervek tartalmáról, elkészítésének és elfogadásá-
nak rendjérõl, valamint egyes településrendezési sajátos jogintézményekrõl szóló
419/2021. (VII. 15.) Korm. rendelet alapján teszem közzé.

Együttmûködésüket elõre is köszönöm.
Dr. Kovács Ferenc polgármester

Melléklet a Hirdetményhez

Elindult a szépkorúak digitális
kompetenciafejlesztése

Az idei év második ülését tartotta
az Idõsügyi Tanács február 27-én,
a helyszín ezúttal a Digitális Tudás-
központ volt. Az intézmény lehe-
tõséget kínált arra, hogy kisebb
csoportokban, háromalkalmas fog-
lalkozásokon vegyenek részt a nyug-
díjasok, ahol a digitális eszközök hasz-
nálatával, az internettel és az Ügyfélkapu
rendszerével ismerkedhetnek meg.

Korábbi tanácskozásuk alkalmával a Di-
gitális Tudásközpont vezetõje, Béres Edina egy
kezdeményezéssel kereste fel a tagokat, hi-
szen tapasztalatuk szerint a nyugdíjas korosz-
tály tagjai egyre gyakrabban keresték fel in-
tézményüket, így felmerült az igény a szép-
korúak digitális kompetenciafejlesztésére.

bepillantást, mint a 3D nyomtató. – A
világ egyre jobban a digitális irány-
ba nyom bennünket, nagyon örü-
lünk, hogy egymásra találtunk a Di-
gitális Tudásközponttal – mondta el
Telepóczkyné Farkas Márta, az

Idõsügyi Tanács titkára.

Nagyon sok ötlet
megvalósul

Az Idõsügyi Tanács ülésén részt vett dr.
Ulrich Attila, Nyíregyháza alpolgármeste-
re is, aki szintén nagyszerû lehetõségnek
tartja a Digitális Tudásközpont által kidol-
gozott foglalkozásokat. – Rengeteg új öt-
lettel álltak elõ a szépkorúak, ezek közül
nagyon sok meg is valósult az elmúlt év-
ben. Ez a lehetõség számos újdonsággal
szolgál majd nekik – hangsúlyozta az al-
polgármester, aki arról is tájékoztatást adott,
hogy mivel a közgyûlés elfogadta azt a ja-
vaslatot, hogy támogassa az Élettörténetek
címû kiadványt, így áprilisban megjelen-
het minden megírt munka.

Komplex egészségügyi
szolgáltatás

Az alkalmon a Szépkorúak Akadémiájá-
nak tavaszi programjai mellett az idõsgon-
dozás is kiemelt téma volt. – Egy olyan új
szolgáltatást vezettünk be Nyíregyháza te-
rületén, ami az idõs betegek szakápolási,
illetve szakellátásával foglalkozik. A preven-
ciót, a terápiás ellátást, a diagnosztizálást és
a rehabilitációt is felöleli a szolgáltatásunk
– emelte ki Bákányné Mikó Zita, a Nyírségi
Egészségközpont Zrt. ügyvezetõje.

A napirendi témák között szerepelt az
Idõsügyi Tanács fogadóóráinak lehetõsé-
ge, melyek helyszíne továbbra is a Mó-
ricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár marad. A találkozásokat minden hó-
nap elsõ szerdáján tartják 15 és 17 óra
között, az elsõ április 3-án lesz.

(Szerzõ: Farkas Fanni)

Nagy az érdeklõdés
– Elindítottuk próbaverzióban azokat a

foglalkozásokat, amelyeket a szépkorúak
számára fejlesztettünk ki. Háromféle témát
járunk körül egy-egy ilyen klubfoglalkozás
során: hogy hogyan használjuk a számító-
gépet, az internetet és az Ügyfélkaput. Nagy
érdeklõdésre tart számot a kezdeményezés
– tájékoztatott a tudásközpont vezetõje.

Elmélet és gyakorlat
Béres Edina elmondta, kiscsoportos foglal-

kozásokat tartanak majd, amelyeken a részt-
vevõk használhatják a Digitális Tudásközpont
eszközeit, így nemcsak elméletben, hanem
a gyakorlatban is elsajátíthatják az új ismere-
teket. A múlt keddi tanácskozáson lehetõség
nyílt a helyszín bejárására is, és többek kö-
zött olyan eszközök mûködésébe nyerhettek

Kreatív mûvészeti versennyel
„Krúdy és Váci nyomában”

„Krúdy és Váci nyomában” címmel
rendeztek kreatív mûvészeti versenyt kö-
zépiskolások számára a Krúdy Gyula
Gimnázium könyvtárában február 27-én.
A verseny két fõ kategóriában zajlott:
vers- és prózamondás, valamint kisfilm-
készítés. Az elõadói készségüket szaba-
don választott Krúdy- vagy Váci-mûvek
elõadásával demonstrálhatták a diákok.

2024-ben ünnepeljük Váci Mihály ne-
ves nyíregyházi költõ születésének 100. év-
fordulóját, a jeles alkalom kapcsán a Váci
Mihály Társaság Kulturális Egyesület is csat-
lakozott a rendezvényhez. A döntõbe kö-
zel 30 fiatal került be a vármegye iskolái-
ból, akik kedden tudásukat és ügyességü-
ket is összemérhették. – A próza- és vers-

mondó verseny már hagyománnyá vált,
mert már 2016-tól megrendezzük. Idén
verses filmkategóriát is hirdettünk – mondta
Pál Andrea, a Krúdy Gyula Gimnázium
magyar–történelem szakos tanára.

Az elõadásokat háromtagú zsûri érté-
kelte. A produkciók kapcsán figyelembe
vették a kreativitást, az elõadás technikai
és tartalmi minõségét. – A kreativitást és
természetesen a szép kiejtést is fontosnak
tartjuk. A mûhöz való hozzáállást is néz-
zük, hogy mennyire alkalmas a versmon-
dó személyiségéhez – hangsúlyozta
Tomasovszki Anita, a Móricz Zsigmond
Megyei és Városi Könyvtár igazgatója. A
rendezvény részeként a nap folyamán
Benke Márk: Vers-képek címû kiállítását
is megnyitották a gimnázium aulájában.

(Szerzõ: Boros Rita)
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Öt év után rendez újra a Móricz Zsigmond Színház-
ban Verebes István, a Színházi bestiák után most egy kul-
tikus darabot, a Macskajátékot. Bemutató március nyol-
cadikán.

– Három évtizede él Bazitán, Zalaeger-
szeg mellett. Mennyire könnyû önt kimoz-
dítani egy-egy ilyen feladattal?

– Egyre nehezebben. Nagyon szeretem
Nyíregyházát, tulajdonképpen csak fontos
és szép emlékem van arról a hat esztendõ-
rõl, amit itt töltöttem. Késõbb is többször jár-
tam a városban. Azonban az emberek ked-
vessége és barátságossága ellenére sem tudom
a szabadidõmet úgy fölhasználni Nyíregyházán,
mint otthon. Ugyanúgy a semmittevés lehetõsége áll fenn
itt is, de úgy látszik, hogy az a komfort, az a biztonság, s
fõleg, hogy a feleségem mellettem alszik Bazitán, egy tel-
jesen más állapot.

– Azt nyilatkozta, hogy inkább a kis színházat szereti,
a kevés szereplõs színdarabokat. A Macskajátékot 1999-
ben Gyõrben, a nagyszínpadon rendezte meg, most ná-
lunk a Krúdy Kamarában. Ez más típusú elképzelést, ren-
dezést igényel?

– Persze, de nemcsak a színpad mérete miatt, hanem
azért is, mert ma már másról szól nekem Örkény mûve.
Az én koromban már arról, hogy ne tessék tõlem elvenni
az illúziómat, amihez ragaszkodom, ami érzelmileg ki-
töltötte az életemet, s abban hadd ne csalódjak, mert be-
lehalok. Tessék megengedni, hogy szabadon lehessek bol-
dog vagy boldogtalan, én döntsek arról, hogyan kezelem
a magánszférámat. Az elõadás két része két teljesen el-
lentétes irány. Az elsõben a fõhõs talál egy barátnõt, fel-
szabadul és megváltozik, másképp öltözködik, másképp
viszonyul a nõvére rigorózus ellenõrzéseihez. A második
részben pedig összeomlik az élete: rosszul választott ba-
rátnõt, rosszul kezelte a saját bizalmát és ebbe belehal.
Nos, nekem errõl szól. Mellesleg azért érdekes a mostani
munka, mert ezelõtt a Karinthy Színházban Fejes Endre
Vonó Ignácát rendeztem, ami szintén egy sajátos szere-
lem története. Egy józsefvárosi házmesterné és egy altiszt
lehetetlen, se vele, se nélküle szerelme a történelemben.

Verebes István Macskajátéka a Krúdy Kamarában
A Móricz Zsigmond Színházban fia, Mihály tervezte az elõadás díszleteit

Itt nem a történelemben, de itt is két idõs ember egykor
volt robbanékony viszonya a téma, amely morális dönté-
sek alapján 30–40 éve már csak formáció, már nincs testi

kapcsolatuk, csak az emlékeik. A minden csütör-
töki közös vacsora helyettesíti a szerelmet. Ezt

elmondtam annak idején Örkény özvegyé-
nek, Radnóti Zsuzsának, aki megkérdezte:
ugye nagyon jó színdarab a Macskajáték?
Voltam olyan pimasz, hogy azt mondtam:
nem jó, és nem is darab. De Örkény zseniá-
lis. A Macskajáték ugyanis foszlányokból,

epizódokból, érzetekbõl és vallomásokból áll
össze, ezt összegereblyézni nagyon izgalmas

színházi feladat. A hatvanas években íródott,
amikor nem ismerték még a mobiltelefont, a levelet

kézzel írták, papírra, nem sms-t és nem e-mailt küldtek,
azaz marhaság lett volna úgy modernizálni, hogy mobil-
telefont használnak a szereplõk. Azt találtam ki – bár ta-
lán lelövöm a leleményemet –, hogy úgy beszélnek tele-
fonon, mintha egy helyen lennének, mintha látnák a má-
sikat. Ez egy asztrál jelenlét, mindenki mindig mindenhol
érez, hall valamit, és a reakciók olyanok, mintha egy asz-
talnál ülnének. Egy kicsit az egész színpadkép is ehhez
idomul.

Bár nem szeretek a családtagjaimmal együtt dolgozni,
de Mihály fiam, aki 29 évvel ezelõtt ebben a városban
fogant, díszlettervezõ, Miskolcon is tervezett már. Oda-
adtam neki a szöveget, megkérdeztem, milyen díszletet
csinálna. Lerajzolt egy konstrukciót, ami tetszett, értem,
és jól visszaadta, amit gondolok a darabról. Úgyhogy most
ez a fiatalember tervezte a díszletet. Lehet, hogy marke-
tingfogás, de megérhettem, hogy azzal a gyermekemmel,
aki itt, Nyíregyházán a mellemen feküdt kisbabaként két
próba között, miközben csókolgattam – most már nem fér
el az ölemben és nem csókolgatom –, ezúttal együtt dol-
gozom. Isteni áldás.

– Az ön megközelítésében az illúzió mellett a bizalom
a másik kulcsszó a Macskajátékban. Miért fontos és mi-
vel lehet elrontani?

– Mindennel el lehet rontani. Azért fontos, mert általá-
ban a megelõlegezett bizalom bizalmat nyerhet. Nagyon
ritka, hogy valakihez úgy közeledem, hogy visszautasíta-

nám. Nincsenek elõítéleteim és nincs prekoncepcióm. Ez
még a politikai és egzisztenciális érdekeket is felülírja. Erre
egy gyönyörû példám van, ami a pályám adománya.
Novák János révén a Bors néniben Dajka Margittal dol-
gozhattam együtt. Tudtam, ki Dajka Margit, azért vállal-
tam el – amúgy a fene akart minden vasárnap nyolcra
bemenni. De ha a Dajka Margit játssza a fõszerepet, ak-
kor nekem ott kell lennem. Õ úgy fogadott már az elsõ
próbán, hogy rögtön, már abban a pillanatban szeretett, s
ez megejtette az én akkori fiatal voltomat. Hát miért sze-
ret engem, mikor azt sem tudja, ki vagyok? Dajka Margit
ilyen volt. Sok idõt töltöttünk együtt, és a mai napig dobog
a szívem, ha rá gondolok.

– Mit várhatunk a Macskajátéktól Verebes István ren-
dezésében?

– Ajánlani tudom, és tulajdonképpen érdektelen, mi-
lyen darabot jelez a nevem. Azt, hogy egybevág-e az íz-
lésünk és a látásmódunk, nem tudom. El fogok mondani
egy történetet, és egyet tudok garantálni a magam tapasz-
talata és gyakorlata alapján, hogy utána nem fogják azt
mondani, kárba veszett a jegy ára, mert halálra unatkoz-
ták magukat. Egy biztos, hogy ezt a darabot Pregitzer Fru-
zsinával, Horváth Margittal, Széles Zitával, István István-
nal, Szabó Mártával a fõszerepekben a szívünkkel csinál-
juk. Elõfordult, hogy valaki elsírta magát a próbán azért,
mert a történet annyira összeütközött az életével. Hat hé-
tig dolgozunk, pillanatokat esztergálunk, tekintetek reb-
benését kalibráljuk be, és feltehetõleg nyolcszor fog men-
ni az elõadás – bár az igazgató számítása szerint nem –, s
ha lesz bérletszünetben, akkor tizenkétszer vagy tizenhat-
szor. Tehát a befektetett munka és az áru szavatossága
semmilyen arányban nincs. Annyi a bemutató az egész
országban, hogy ha én a világ legjobb Macskajátékát ren-
dezem most meg, minden Macskajátékok Macskajátékát,
akkor sem tûnik fel. Aki látta, s azt mondja, hû, én láttam
– hat ember lesz. Ugyanakkor az ars poeticám az, hogy
ha a nézõtéren csak egy nézõ mondja: igen, én is így gon-
dolom, hogy így élni rossz, tisztességesen, morálisan, oko-
san élni úgy kell, ahogy te mondod; ha csak egy ért velem
egyet, akkor már nemhiába dolgoztunk. Fõleg, ha nem
igénytelenség ragadt rá, hanem árnyalatok.

(Szerzõ: Kováts Dénes)
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A Kommunizmus Áldozatainak Emléknapja alkalmából
rendezett megemlékezés idén is Toma András, az utolsó
magyar hadifogoly Virág utcai emléktáblájánál kezdõdött,
majd az egykori Szarvas utcai pártház elõtt felállított szo-
bornál mondott beszédet dr. Kovács Ferenc polgármes-
ter, február 23-án. Ahogy fogalmazott, becslések szerint
100 millióra tehetõ a kommunizmus áldozatainak száma
szerte a világban. A Mûvészeti Szakgimnázium diákjai-
nak mûsora után helyezték el az emlékezés virágait.

Az országgyûlés 2000-ben határozatban rendelte el a
Kommunista Diktatúrák Áldozatainak Emléknapját, me-
lyet 2001-tõl február 25-én, illetve ahhoz közeli napokon
tartanak. Február 23-án, a már közel 20 éve elhunyt Toma
András, az utolsó magyar hadifogoly Virág utcai emlék-
táblájánál koszorúzással indult a nyíregyházi program.
Késõ délelõtt dr. Kovács Ferenc polgármester mondott tisz-
telgõ beszédet az egykori Szarvas utcai pártház mellett a
Periférián Alapítvány kezdeményezésére éppen 10 éve
felállított emlékmûnél, melynek alkotója Nagy Lajos Imre
szobrászmûvész.

Soha többé diktatúrát!
A kommunizmus áldozataira emlékeztek Nyíregyházán

Õrizzük emléküket
– Ugyan nincsenek pontos adatok arról, hány embert

internáltak, zártak börtönbe, kínoztak meg és végeztek ki,
de azt tudjuk, hogy Nyíregyházáról 2300 civil férfit, a
megyébõl pedig több mint 13 ezer embert deportáltak
oroszországi kényszermunkatáborokba, málenkij robotra.
Az elhurcoltak egyharmada soha nem térhetett haza. A
pártállam nevében mindennapos volt az emberölés, a sú-
lyos testi sértés, és a jogellenes fogvatartás. Gyakori volt a
zsarolás, a megfélemlítés, a kiközösítés, az ellehetetlení-
tés, a megbélyegzés, a kisemmizés, a kilakoltatás, a kite-
lepítés, a koncepciós perek, a hamis tanúzások, az ügy-
nökök beszervezése, valamint a csengõfrász, mely a totá-
lis állami terror egyik legismertebb következménye volt.
Ma már csak ez az emléknap, a városban felállított em-
lékmûvek, emléktáblák, és a családok fájdalmas vissza-
emlékezése idézi fel, hogy mi is történt ebben az ország-
ban 1945 és a rendszerváltás között, és hogy milyen káro-
kat és szenvedéseket okoztak a Rákosi-korszak visszaélé-
sei, az 56-os események, és az azt követõ megtorlások –
mondta beszédében a polgármester.

A város több helyszínén is fejet hajthatunk
Nemcsak emlékeztet, szembesít is a történelem – foly-

tatta dr. Kovács Ferenc –, leginkább a fiataljainkat, akik
szabadon, demokráciában nõttek fel. Nyíregyházán több
helyszínen is leróhatjuk kegyeletünket az áldozatok elõtt
– fogalmazott a polgármester, és sorolta a Sóstói úton az
ÁVH vizsgálati osztályát, börtönét, a Krúdy Szállóban be-
rendezett fogolytábort, vagy az Északi temetõben a
málenkij robotra elhurcoltak márványtábláját, illetve az
56-os emlékmûvet a Hõsök terén.

Nagy a felelõssége a fiataloknak
A folytatásban a Nyíregyházi Mûvészeti Szakgimnázium

diákjai adtak mûsort. El kell mondani fiataljainknak, hogy mi
is történt annak idején, hiszen a jövõ az õ felelõsségük, õk
viszik tovább ezt az országot, nekik kell megõrizni a szabad-
ságot és a békét! – hangzott a figyelmeztetés. Tisztelegjünk a
kommunista diktatúra áldozatai elõtt! Az esemény végén
városunk és vármegyénk vezetõi, politikusok, közéleti sze-
mélyiségek, intézmények vezetõi hajtottak fejet, és helyez-
ték el a „gúzsba kötött ember” szobránál a koszorúkat, az
emlékezés virágait.                        (Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Négy jelentõs dátum
Sajnos több idõpont is van egy évben, amelyek alkal-

masak a magyarországi kommunizmus rémtetteinek fel-
idézésére – kezdte beszédét a mécsesek fénye mellett dr.
Kovács Ferenc polgármester. Október 23. az 56-os forra-
dalom és szabadságharc kitörésének napja. November 4-
én a forradalom eltiprására emlékezünk. Február 1. a Köz-
társaság emléknapja, június 16. Nagy Imre és pertársai
kivégzésének napja.
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Sikeres disznótoros fesztivál és böllérverseny
Több mint 23 ezer látogató volt kíváncsi az év elsõ nagy rendezvényére

Az idei évben is nagy népszerûségnek örvendett a VI.
Nyírségi Disznótoros Fesztivál és XXII. Nemzetközi Böl-
lérverseny. A Nyíregyházán már hagyománynak számító
rendezvényre több mint 23 ezren látogattak el. A részt-
vevõket február 24-én, szombaton reggel Nagy István ag-
rárminiszter köszöntötte a Sóstói Múzeumfaluban.

megvannak a hagyományaink – köszöntette
Nagy István agrárminiszter a rendezvény
résztvevõit a Sóstói Múzeumfaluban.

Tízezer adag étel
– A fesztiválon 20 csapat fõz. Több mint

tízezer adag étel készül. Lesz hagymás vér,
toroskáposzta, hurka, kolbász, különbözõ le-
vesek. Nagyon sok árus van, fellépnek vásári
mulatozók, busók, néptáncosok. Mindent meg-
tettünk azért, hogy aki a Sóstói Múzeumfaluba ma kilá-
togat, jól érezze magát – mondta el dr. Ulrich Attila alpol-
gármester a rendezvény kezdetén.

Gasztronómia és szórakozás
A jó hangulat nemcsak a részt vevõ csapatoknak volt

köszönhetõ, hiszen néhány helyen folyamatosan zengett
a zene. Elsõként, a hagyományõrzés jegyében a Szabolcs
Néptáncegyüttes mûsorát láthatták a skanzenbe érkezõk,
majd Komáromi István után szabolcsi mulatós sztárok,
Roberto és Kocsis Janika szórakoztatták a vendégeket. A
tömegeket vonzó eseményen így nemcsak a finomságok
kerültek a középpontba, hanem a szórakozás is.

Koreai konyha, mint kuriózum
A hazai mellett a határon túli csapatok ételeit is meg-

kóstolhatták a látogatók. Nyíregyháza egyik leendõ új
nagyfoglalkoztatója, a Déli Ipari Parkba települõ, szepa-
rátorfilmet gyártó W-Scope Hungary Plant Kft. is képvisel-
tette magát dél-koreai ételkülönlegességekkel készülve. –
Már tavaly is részt vettem ezen a jelentõségteljes nyíregy-
házi fesztiválon és remekül éreztem magam, ezért idén
meleg szívvel ajánlhatom magyar barátaimnak, látogas-
sanak el erre a rendezvényre. Nagyon igyekeztünk, hogy
megfelelõen képviseltessük cégünket, a W-Scope-ot: dél-
koreai ételkülönlegességekkel, illetve látványosságokkal
készültünk. Külföldi, de egyben jó nyíregyházi polgárként

a jövõben is szeretnék hasonló eseményeken részt
venni – nyilatkozta Ko Kyung Hwan, a W-Scope
Hungary Plant Kft. ügyvezetõ-igazgatója.

Régi hagyományok
elevenednek fel

– Ez egy olyan gasztronómiai fesztivál, ahol
bemutatjuk azokat az ételeket, amiket gyerek-

korunkban kóstolhattunk. Nyíregyházán nagyon
sokan laknak, akik nem itt születtek, de itt élnek már

évtizedek óta. Az esemény hagyományokat ápol, valamint
értékeket õriz és közvetít, de igazán a hangulat a fontos,
és az, hogy együtt lehetünk – emelte ki dr. Kovács Ferenc
polgármester.

Díjak 14 kategóriában
Idén ismét sok ezernyi adag ételt készítettek a verse-

nyen részt vevõ csapatok, a látogatók legnagyobb örömé-
re. Az elkészült finomságokat 14 kategóriában díjazta a
zsûri. A Magyar Nemzeti Gasztronómiai Szövetség tagja-
iból álló zsûri elnöke a Nemzet Mûvésze, Reviczky Gá-
bor volt. A legjobb fogópálinka és a legjobb májas hurka
díját a Vadász Garázs baráti közösség kapta meg, a
tiszaeszlári csapatnál kóstolhatták a legfinomabb toros-
káposztát, valamint fõételt, és a legjobb véreshurkát a
Magyar Vidékért csapat készítette. A romániai Partiumból
érkezett, minden évben visszatérõ kaplonyi csapatnak
ítélte a zsûri a legszebb és legízletesebb böllértál, vala-
mint a legjobb kolbász díját. A legfinomabb menüsor a
Hübner standján készült, a legfinomabb forralt borral
együtt, akiket idén a közönség legnépszerûbb csapatá-
nak is kikiáltottak. A dél-koreai W-Scope csapata nyerte
el a legfinomabb leves díját. A legkülönlegesebb desszert
a METRO standján készült. A legjobb böllér a Kampusz
Étterembõl Vida György, a legjobb böllérnõ pedig Toldi
Szandra lett.

(Szerzõ: Szabó Gabriella)

A tél legnépszerûbb eseményén a fõszerepet idén is a
gasztronómia kapta, a disznóhúsból készült ételek mellett
voltak csirkébõl készült és húsmentes finomságok is.
Kerepléssel, kolompolással ûzték el a telet a Mohácsról
érkezett busók.

Érték a hagyományõrzés
 – Disznótor, böllérfesztivál. A magyar kultúrához ez is

hozzátartozik. Minden családnak megvan a maga titka, a
maga szokása. A fülétõl a farkáig minden részét feldol-
gozzuk a disznónak. Igen ám, de megváltozott az életmó-
dunk. Nagyon sokan a városokban élnek, ahogy itt a kö-
zönség nagy része is, és nincs módunk arra, hogy saját
magunk levágjuk a saját disznónkat. Viszont akarjuk az
élményt, mert meg akarjuk mutatni a gyerekeinknek, át
akarjuk élni mindezt, mert ez tart meg bennünket, mert
attól lesz egy hely a településünk, az otthonunk, hogy
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Képviselõi fogadóórák

Jeszenszki András (5. sz. vk. önk.
képviselõje) fogadóórát tart.

Idõpont: március 4., 17.00–19.00 óra
között.

Helyszín: Városmajori Közösségi Ház,
Városmajor u. 5.

Smidt Ferenc (4. sz. vk. önk. képviselõ-
je) fogadóórát tart.

Idõpont: március 4., 17.00–19.00 óra
között.

Helyszín: Városmajori Közösségi Ház,
Városmajor u. 5.

Major József (10. sz. vk. önk. képvi-
selõje) fogadóórát tart.

Idõpont: március 7., 17.00–19.00 óra
között.

Helyszín: Móra Ferenc Általános
Iskola, Móra terem, Fazekas J. tér 8.
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Afrikai ruhabemutatóval
egybekötött elõadás

Bálintné Kis Beáta 18 év misszió Zimbabwében,
Pápua Új-Guineában, Kenyában címmel tart elõadást.

Idõpont: március 19. 17.00 óra.
Helyszín: Nyíregyházi Evangélikus Egyházközség

Gyülekezeti Háza (Luther tér 14.).

Fábry Szakál Sándor: Rítusok és idõ címû ver-
seskötetének bemutatója
A költõvel dr. Nagy Balázs, a Nyíregyházi Egyetem
adjunktusa beszélget.
Idõpont: március 5. 16.30-tól.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, kamaraterem.

Alvó szépség – Sleeping beauty
Németh Erika szobrászmûvész egyéni kiállítása.
Köszöntõt mond: dr. Ulrich Attila  alpolgármester. Köz-
remûködik: Csajkovszkij–Petipa: Csipkerózsika – Au-
róra variáció. Táncol: Dokic Anastasija, a Magyar Tánc-
mûvészeti Egyetem hallgatója. Zongorán kísér:
Kirmayer Krisztina, hegedûn: Suhanyecz Viktória.
Idõpont: március 6. 16.30-tól. Megtekinthetõ: április
4-ig. Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ, aula.

Wiener Walzer
Kiállítás XIX. századi bécsi fotókból, kottákból és egyéb
fotótörténeti érdekességekbõl. A megnyitón Grégász
Miklós könyvtáros tart elõadást a bécsi keringõ törté-
netérõl és korabeli fotográfiákról. Osztrák és kelet-
magyarországi kulturális kapcsolatok – dr. Barabás
László, Ausztria tiszteletbeli konzuljának ismertetõje.
A Debreceni Egyetem Ausztria Gyûjteménye – bemu-
tatja Lakfalviné dr. Szögedi Gabriella gyûjteményve-
zetõ. Fotográfiák bûvöletében – kerekasztal-beszélge-
tés gyûjtõkkel: Grégász Miklós, Fodor István, Nézõ
István, Borda Márton.
Megnyitó: március 6. 16.00 óra. Megtekinthetõ: már-
cius 28-ig. Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Vá-
rosi Könyvtár, társalgó.

Mindentudás Könyvtára – fiataloknak
Medvematek. Elõadó: dr. László Kovács Péter (Deb-
receni Egyetem,  Mezõgazdaság-, Élelmiszertudomá-
nyi és Környezetgazdálkodási Kar).
Idõpont: március 7. 10.00 óra. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár, konferenciaterem.

Utazók Klubja – A Jóreménység-foktól a Viktó-
ria-vízesésig
Sipos László vetítettképes elõadása.
Idõpont: március 7. 16.30-tól. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár, konferenciaterem.

Locomotivus II.
Leszkoven Tamás festõmûvész kiállítása. Megnyitja:
Székhelyi Edith festõmûvész. Vendég: Máté István fes-
tõmûvész.
Megnyitó: március 7. 17.00 óra. Megtekinthetõ már-
cius 30-ig. Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Vá-
rosi Könyvtár, kamaraterem.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Szülõk Akadémiája
„Ezek a mai fiatalok!” – halljuk számtalanszor az

idõsebb generáció tagjaitól. A Z generációról kiala-
kult sztereotípiák azért is tartják magukat, mert keve-
set tudunk a világukról. Ahhoz, hogy jobban megért-
sük õket, elsõsorban meg kell ismernünk õket. Az elõ-
adásban a Z generációval kapcsolatos legfontosabb
sztereotípiákat járjuk körbe. Meghívott elõadó: Kiss-
Kozma Georgina PhD, kutatásvezetõ, Ifjúságkutató
Intézet; kutatótanár, Szociológia Mûhely.

Idõpont: március 5. 17.00 óra. Helyszín: MCC Nyír-
egyházi Képzési Központ (Kálvin tér 4-5.). Az esemé-
nyen történõ részvétel ingyenes, azonban minden eset-
ben regisztrációhoz kötött. Regisztráció: https://
feliratkozas.mcc.hu/hu/form/szulok-akademiaja-
sztereotipiako. A regisztráció határideje: március 5.
16.00 óra.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

A Burattino Bábszínház programja

Március 8., 17.00: Kukta kutya õrségben
Március 9., 11.00: Kukta kutya õrségben
Március 9., 16.00: Piroska és a farkas
Március 10., 10.00: A pajkos medvebocsok
Március 16., 11.00: Az elbizakodott kiskakas
Március 16., 16.00: Az elbizakodott kiskakas
Március 17., 10.00: Bumfordi
Március 23., 11.00: Kukac gubanc
Március 23., 16.00: Kukac gubanc
Március 24., 10.00: Vitéz László kalandjai
Március 30., 11.00: Az elbizakodott kiskakas
Március 30., 16.00: Makacska kakaska

Helyszín: Korzó Bevásárlóközpont, „B” épület 2.
emeleti bábszínházterme.

Hangpróba hétfõtõl
A kivitelezõ tájékoztatja a lakosságot, hogy 2024.

március 4-5-6. napokon a Városi Stadion építkezésen
hangpróbát tartanak, mely a megszokottnál nagyobb
zajterhelést jelent. A hangpróbák délelõtt 8 órától este
8 óráig tartanak, egyben a környéken élõk szíves meg-
értését kérik.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○
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Amirõl az utcák mesélnek...
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Izsay Károly és Bethlen utcai háza
Napjainkban a Nemzeti Adó- és Vámhivatal haszná-

latában áll az a Bethlen Gábor utca 22. szám alatti
épület, amelyet Izsay Károly és
neje számára ifj. Smiják József
építõmester tervei alapján épített
Balczár István építõmester 1927-
ben. A bérházban Izsay 1928-ban
két üzlethelyiséget raktárakkal és
lakásokat, az emeleten például
egy háromszobás, fürdõszobás,
parkettás lakást kínált bérletre,
majd tíz évvel késõbb már magát
a házat eladásra.

Az építtetõ Izsay Károly festõ-
mester volt és festékkereskede-
lemmel foglalkozott. Üzlet hiá-
nyában elsõ festékraktárát még a
saját, Új utca 12. szám alatti há-
zában rendezte be 1920-ban. A
következõ évben azonban már a
Luther utca 6. sz. alatti épületben nyitotta meg üzletét,
amelyet Hibján Gyula festékkereskedõtõl vett át. Való-
színûleg ekkor vehette meg az üzletével szemben ta-
lálható 7. számú épületet, amely korábban Zucker Hen-
rik tulajdona volt. Ma már hiába keresnénk ezeket a
házakat, mindkettõt lebontották: az utca páros oldalán
üzletnek helyet adó épületet az 1990-es években, az-
óta üresen áll a telke, míg a családi ház helyén az

Állami Biztosító székháza épült fel 1988–89-ben Finta
József tervei alapján.

Festékkereskedését gyakran,
1928-ban például egy kétoldalas
mellékletben hirdette a Nyírvidék-
ben. A kész festékek mellett ru-
hafestékeket, háztartási cikkeket,
piperecikkeket, takarításhoz szük-
séges dolgokat, féregirtókat, nö-
vényvédelmi szereket, sõt az ál-
lattenyésztésnél nélkülözhetetlen
takarmánymeszet is árusított. Ez
utóbbit, ha az állatok rendszere-
sen fogyasztják, a hízókra több hús
és zsír rakódik, a baromfiaktól pe-
dig több tojás remélhetõ.

Izsay Károly 1941. január 29-én,
mindössze 55 éves korában hunyt
el. Nekrológjában megfogalmaz-
ták, hogy „kereskedõi szolidsága,

nagy szakértelme és fáradhatatlan szorgalmának ered-
ménye, hogy egyik legtekintélyesebb polgára lett vá-
rosának”. Felesége, egyetlen fia és számos rokona gyá-
szolta. Az evangélikus egyház gyászszertartása szerint
a Luther utca 7. számú gyászházból helyezték örök nyu-
galomra az Északi temetõben.


